
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1907. Första Kammaren. N:o 15.

Lördagen den 2 mars.

Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Herr statsrådet Swartz aflämnade Kungl. Maj:ts nedannämnda 
nådiga propositioner till Riksdagen:

Ho) i fråga om ändringar i och tillägg till nådiga förordningen 
den 22 juni 1883 angående en postsparbank för riket; och

2:o) angående ökning af lånefonden för rederinäringens under
stödjande.

Herr statsrådet Petersson, Albert, aflämnade Kungl. Maj:ts nådiga 
proposition till Riksdagen med förslag till lag om handräckning för 
fordrans utfående.

Justerades protokollet för den 23 nästlidne februari.

Anmäldes och bordlädes statsutskottets utlåtanden: 
n:o 7, angående regleringen af utgifterna under riksstatens sjätte 

hufvudtitel, innefattande anslagen till civildepartementet; och
n:o 10, angående regleringen af utgifterna under riksstatens 

nionde hufvudtitel, innefattande anslagen till jordbruksdepartementet.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet Riksdagens sistlidna 
år församlade revisorers berättelse om verkställd granskning af stats
verkets jämte därtill hörande fonders tillstånd, styrelse och förvalt
ning under år 1905.
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åt expeditions
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mentet.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet Kung). Maj:ts under 
gårdagen bordlagda nådiga proposition till Riksdagen angående för
flyttning af flottans station i Stockholm till Elfvik å Lidingön.

2 Lördagen den 2 Mars.

Föredrogos och hänvisades till Riksdagens särskilda utskott n:o 
2 nedannämnda nästlidne dag bordlagda motioner:

n:o 47, af herr Hedenlund m. fl., i anledning af 5 och 36 §§ i 
Kungl. Maj:ts förslag till lag angående stadsplan och tomtindelning, 
och

n:o 48, af desamme i anledning af 39 § i Kungl. Maj:ts förslag 
till lag angående stadsplan och tomtindelning.

Föredrogs, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
lagutskottets sistlidne dag bordlagda utlåtanden n:is 14—16.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande statsut
skottets den 27 nästlidne februari och den 1 innevarande mars bord
lagda utlåtande n:o 3, angående regleringen af utgifterna under riks- 
statens andra hufvudtitel, innefattande anslagen till justitiedeparte
mentet.

Punkten 1.

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 2.

Uti en i Första Kammaren af friherre N. A. H. Palmstierna 
väckt motion (n:o 7) hade hemställts, att Riksdagen behagade för 
sin del besluta, att hvar och en af de 8 expeditionscheferna uti stats- 
departementen skulle erhålla uti arfvode 9,600 kronor, hvaraf 3,000 
kronor skulle betraktas som tjänstgöringspenningar, samt att veder
börande departements ordinarie anslag måtte ökas med därför erfor
derligt belopp.

Utskottet hade på angifvet skäl hemställt, att friherre Palm- 
stiernas förenämnda motion, i hvad den afsåge löneförbättring åt 
expeditionschefen i justitiedepartementet, icke måtte af Riksdagen 
bifallas.

Friherre Palmstierna: Jag har visserligen beträffande denna 
punkt icke något yrkande att gorå, men jag skall dock be att 
dels få betyga min tacksamhet för den välvilliga motivering, med
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hvilken afslaget är förenad!;, dels ock få något närmare utveckla 
de skäl, som gjort att jag ansett mig böra framlägga denna motion, 
ehuru något fullständigt löneregjeringsförslag för Kungl. Maj:ts kansli 
i dess helhet icke föreligger.

Efter min uppfattning hafva vi nämligen drifvit ett godt stycke 
in på det parlamentariska lifvet med ty åtföljande täta ministär- 
förändringar, beroende på Kiksdagens olika beslut. Men då bör man 
också se till, att alla ärenden kunna blifva ordentligt och så fort 
som möjligt expedierade. Hos Kungl. Maj:t föredragas årligen om
kring 18,000 ärenden, förutom 7- ä 8,000 helt enkla sådana, hvilka 
tillhöra landtförsvarsdepartementet. Af dessa ärenden hafva visser
ligen de viktigaste att göra med politiken eller äro beroende af den
samma, men ärenden af detta slag äro dock till antalet helt få. 
Den stora mängden af ärenden — uppgående för några departement 
till omkring 3,000 om året, d. v. s. 10 om dagen — har däremot 
intet alls att gorå med politiken, men det är för den stora allmän
heten, hvars enskilda ekonomiska intressen dessa ärenden beröra, af 
allra största vikt, att de afgöras icke blott väl utan äfven så snabbt 
som möjligt samt att det blir kontinuitet i besluten och i prejudika
ten. För att åstadkomma detta har man i de stora parlamentariska 
länderna, exempelvis England och Frankrike, bakom de växlande 
ministärerna ett fast kansli, där det finnes en chef, som svarar för 
att ärendena blifva beredda, att formerna blifva iakttagna och att 
det hela går jämnt och undan. På samma sätt tror jag att man 
äfven här får taga konsekvenserna af det parlamentariska lifvet, så 
att det i departementen alltid finnes en expeditionschef, som dels 
kan följa de stora målen, hvilkas handläggning, med remisser och 
utlåtanden, ofta krafvel- åratal, dels kan tillse, att den stora 
mängden af ärenden blifva hastigt och väl samt konsekvent afgjorda, 
med ett ord, att urverket går jämnt och säkert. Men under sådana 
förhållanden tror jag, att man måste betala expeditionschefen en 
högre aflöning än den de hafva sedan 30 år tillbaka, eller 7,500 
kronor, pa hvilket belopp det knappast är möjligt för en person i 
denna ställning med familj att draga sig fram i detta exceptionellt 
dyra Stockholm.

•lag har endast velat framhålla mina motiv, och jag har, herr 
grefve och talman, icke något yrkande att göra.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad ut
skottet i förevarande punkt hemställt.

Punkten 3.

Lades till handlingarna.

Punkterna 4 och 5.

Hvad utskottet hemställt bifölls.
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Angående 
förstärkning 
af fångvårds

styrelsens 
arbetskrafter.

Punkten 6.

Under punkten 5 af andra hufvudtiteln hade Kung!. Maj:t före
slagit Riksdagen att medgifva, åt! af förslagsanslaget till fångars 
vård och underhåll ett belopp af högst 15,000 kronor finge tills 
vidare från och med år 1907 årligen användas för beredande af den 
ökning af fångvårdsstyrelsens arbetskrafter samt bestridande af de 
kostnader i öfrigt, som enligt Kungl. Maj:ts pröfning påkallades af 
fångvårdsstyrelsens bestyr med arbetsdriften vid fångvårdsanstalterna.

Utskottets yttrande härom hade följande lydelse:
»Utskottet anser sig böra biträda hvad Kungl. Maj:t under 

förevarande punkt föreslagit, under framhållande dock, att ökningen 
af de för ifrågavarande ändamål afsedda medlen icke må användas 
till förbättring af den ordinarie personalens aflöning; och får utskot
tet hemställa, att Riksdagen må medgifva, att af förslagsanslaget 
till fångars vård och underhåll ett belopp af högst 15,000 kronor 
må tills vidare från och med år 1907 årligen användas för bered
ande af den ökning af fångvårdsstyrelsens arbetskrafter samt bestri
dande af de kostnader i öfrigt, som enligt Kungl. Maj:ts pröfning 
påkallas af fångvårdsstyrelsens bestyr med arbetsdriften vid fång
vårdsanstalterna. »

Herr statsrådet Petersson, Albert: Herr talman, mine her
rar! Utskottet har under denna punkt biträdt hvad Kungl. Maj:t 
föreslagit, men har därvid framhållit, »att ökningen af de för ifråga
varande ändamål afsedda medlen icke må användas till förbättring 
af den ordinarie personalens aflöning». Detta uttalande har hos 
mig framkallat någon tvekan, huruvida det möjligen skulle lägga 
hinder i vägen för den anordning af arbetskrafterna pa det nya 
arbetskontoret, som fångvårdsstyrelsen har tänkt sig och hvilken 
anordning synes mig under nuvarande förhållanden lämplig och nyttig. 
Jag skall därför tillåta mig att för kammaren redogöra för huru 
fångvårdsstyrelsen ansett, att denna organisation borde se ut och 
huru det nya arbetskontoret skulle vara beskaffad!.

Jag ber därvid att till en början få nämna, att fångvårdssty
relsen i sin skrifvelse framhållit, att, enligt hvad erfarenheten klart 
ådagalagt, det arbete, hvarom här är fråga, icke kan anförtros ute
slutande åt extra ordinarie arbetskrafter. Det skulle icke vara, 
menar fångvårdsstyrelsen, nyttigt, kanske icke ens möjligt att så 
göra. De extra ordinarie tjänstemännen äro alltför oerfarna, de 
hafva icke nödig kompetens, och de finnas kanske icke ens tillgäng
liga, när de behöfvas. Det är därför nödigt att på detta nya om
råde använda de bepröfvade krafter, öfver hvilka styrelsen för när
varande förfogar.

Därför har fångvårdsstyrelsen till en början tänkt sig, att den 
nuvarande kamreraren, hvars personliga egenskaper skola göra honom 
speciellt lämpad för befattningen, skulle anställas såsom chef på 
detta arbetskontor. I denna egenskap skulle han vara föredragande
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hos styrelsen i arbetsärenden och således intaga samma ställning 
som en byråchef. Man har tänkt sig att han skulle kallas intendent. 
Hans lön bör då också vara densamma som för byråchef, d. v. s. 
tredje gradens lön, (>,400 kronor, och därjämte bör han hafva rese
ersättning för de resor, som han gör i fångvårdens angelägenheter. 
Ivamrerarens nuvarande tjänstegöromål skulle öfvertagas af en af 
styrelsens nuvarande revisorer, som därför skulle få hela kamrera
rens aflöning. Revisorns tjänstegöromål skulle i sin tur öfvertagas af en 
extra ordinarie tjänsteman, som skulle få uppbära revisorns aflöning.

Mot organisationen i denna del finnes, föreställer jag mig, intet 
hinder i utskottets yttrande. Den innebär, denna organisation, intet 
annat än att den nuvarande kamreraren kommer att användas i en, 
så att säga, provisorisk ny befattning, och att i succession efter 
honom förordnas andra personer, i sista hand en extra ordinarie.

Men på detta arbetskontor behöfves dessutom en andre man, 
som dels har att sörja för korrespondensen och dels skulle vara så 
inne i göromålen, att han, när så behöfdes, kunde inträda i kamre
rarens tjänstgöring. Denne tjänsteman skulle kallas sekreterare, och 
hans tjänstgöring skulle i afseende å sin beskaffenhet blifva jämför
lig med en andra gradens tjänstemans. Han bör då också hafva 
andra gradens aflöning, d. v. s. 4,500 kronor, eller 1,500 kronor 
mera än hvad en revisor såsom första gradens tjänsteman har, näm
ligen 3,000 kronor. I stället för att till denna nya sekreterare
befattning förordna en särskild person, har nu fångvårdsstyrelsen 
ansett, att befattningen borde uppdragas åt den andre af fångvårds
styrelsens revisorer, men att denne tillika skulle fullgöra en del af 
sina ordinarie göromål. Den andra delen af dessa göromål skulle 
uppdragas åt en tillförordnad tjänsteman, som därför ägde uppbära 
skäligt arfvode.

Denna anordning kan naturligtvis icke bestå på längden, och 
sådant är heller icke meningen, men under nuvarande förhållanden, 
när det gäller att organisera på ett område, där man hittills icke 
har tillräcklig erfarenhet, vore det, anser fångvårdsstyrelsen, både 
lämpligt och nyttigt att så ordna saken. I denna fångvårdsstyrel
sens uppfattning instämmer jag för min del.

Nu tror jag visserligen, att också sistberörda del af anordningen 
låter sig väl förena med hvad utskottet i denna punkt har yttrat, 
ty den tjänstgöring, som revisoren skulle på detta sätt få, är ju 
äfven den ny: det blir dels sekreteraregöromål på arbetskontoret 
och dels en del af hans gamla revisorsgöromål. Emellertid är det 
en möjlighet, att olika meningar i denna del af saken kunde yppa 
sig, och därför har jag velat fästa kammarens uppmärksamhet på 
detta förhållande. I händelse så skulle vara, att någon annan me
ning råder om betydelsen af utskottets yttrande än den, som jag nu 
har framhållit, och således i utskottets hemställan skulle anses ligga 
något slags hinder för regeringen att så organisera byrån, som jag 
nu har angifvit, vore jag tacksam att däröfver erhålla ett uttalande, 
som då tillika angåfve den verkliga innebörden af utskottets ifråga
varande ord.

Angående 
förstärkning 
af fångvårds

styrelsens 
arbetskrafter.

(Forts.)
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Friherre Palmst ier na: Herr statsrådet och chefen för justitie
departementet har gjort en fråga angående innebörden af hvad ut
skottet här tillåtit sig föreslå. Hvad utskottet velat säga har varit, 
att dessa penningar behöfvas och att de skulle blifva väl använda, 
men att man tänkt sig möjligheten af att fångvårdsstyrelsen skulle 
kunna fördela en del af dessa göromål undan för undan på de 
ordinarie tjänstemännen och gifva dem ökad aflöning i form af 
arfvode, något som egentligen strider mot hvad löner och ordinarie 
tjänster äro afsedda till. Man har visserligen icke trott, att fång
vårdsstyrelsen skulle göra på detta sätt, men man har i alla fall 
ansett försiktigheten bjuda, att från Riksdagens sida göres ett ut
talande i sådan riktning, att icke på detta sätt de ordinarie tjänste
männens aflöningsförmåner blifva, om jag så får säga, på en omväg 
höjda. Det har naturligtvis icke varit utskottets mening, att detta 
uttalande skulle äga tillämpning på denna kamrerare, om hvilken 
det på sid. 64 heter, att han skulle, »med afstående af sin aflöning 
jämte ålderstillägg å kamreraretjänsten, af förslagsanslaget till 
fångars vård och underhåll uppbära arfvode efter 6,400 kronor för 
år», hvartill skulle komma reseersättning. Detta lian ju icke räknas 
såsom ett påbröd utöfver hans ordinarie aflöning, ty denna aflöning 
skulle han ju afstå till den som sköter tjänsten. På samma sätt 
med denne sekreterare: äfven han skulle lämna sin ordinarie plats 
och få en annan plats. Det har sålunda icke varit utskottets me
ning att på något sätt förhindra den organisation, som fångvårds
styrelsen tänkt sig, utan det har endast varit fråga om ett vanligt 
försiktighetsmått, i syfte att icke de ordinarie tjänstemännens aflö- 
ningar skulle kunna på detta sätt höjas.

Jag tillåter mig, när frågan om denna förstärkning nu kommit 
före, att nämna, att det varit med glädje, som utskottet tagit del 
af den utsträckning, som fångarbetet för kronans räkning erhållit. 
Personligen har jag haft tillfälle att taga tämligen nära kännedom 
om detta vid Jönköpings länscellfängelse, där skomakeriyrket be- 
drifves i mycket stor utsträckning. Enligt handlingarna hafva under 
den gångna tiden där tillverkats skodon för öfver 100,000 kronor, 
motsvarande en sammanlagd arbetslön af omkring 33,000 kronor. 
Nu vet man, att fångvården icke får något af arbetslönen, hvadan 
också besparingarna tillgodokomma de förvaltningsgrenar, som hos 
fångvården göra beställningarna. Af denna anledning föreslås också 
i nästa punkt att höja förslagsanslaget med 98,700 kronor, hvilket 
sålunda endast är eu formell omföring.

Jag är själf öfvertygad om och har hört den meningen uttalas 
af andra, att dessa skomakeriarbeten äro utomordentligt väl gjorda 
och af många olika slag, från gymnastikskor till ridstöflar. Jag 
tror äfven, att i den mån som de olika myndigheterna inom armén 
och flottan, tullen och järnvägen få se, hvilka goda arbeten fång
vården lämnar, de alltmera skola använda sig af dem till besparing 
i sina egna utgifter.

Men det är icke blott detta som vinnes, utan fångarna blifva 
genom arbetet nyttigt sysselsatta och utbildas i något handtverk,

Lördagen den "2 Mars.
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så att, när de uttjänat sin strafftid, de lättare kunna slå sig fram 
•såsom hederliga och dugliga handtverkare.

Jag har icke velat underlåta att omnämna detta, ty gifvet är, 
att man vid skötseln af denna stora affär måste hafva arbetskrafter 
för tillsynen öfver den. Det är också därför utskottet tillstyrkt 
och kammaren bifallit förslaget om inrättandet af assistentbefatt- 
ningar till hjälp åt direktörerna vid de stora fängelserna, samt ut
skottet tillstyrkt anslaget å 15,000 kronor till förstärkning af fång
vårdsstyrelsens arbetskrafter.

Angående 
förstärkning 
af fångvårds

styrelsens 
arbetskrafter, 

(Forts..''

Öfverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter kammaren 
biföll hvad utskottet i föreliggande punkt hemställt.

Punkterna 7—14.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 15.

Med föranledande af Kungl. Maj:ts därom gjorda framställning 
hade utskottet i nu föredragna punkt hemställt, att Riksdagen måtte 
för fortsatt uppehållande från den 1 september 1907 af en extra 
division i Svea hofrätt för behandling af instämda och vädjade mål, 
å extra stat för år 1908 anvisa ett belopp af 80,900 kronor äfven
som medgifva, att Kungl. Maj:t finge under år 1907 förskottsvis af 
tillgängliga medel utanordna hvad af nämnda belopp belöpte på 
tiden från den 1 september till årets slut.

Anslag till en 
extra division 
i Svea hofrätt.

Friherre Palmstierna: Jag har intet annat yrkande att göra 
än på bifall till Kungl. Maj:ts förslag i denna punkt.

Herr statsrådet och chefen för justitiedepartementet yttrar 
emellertid längst ned på sidan 75 i betänkandet följande: »Såsom 
framgår af hofrättens framställning, afser hofrätten, att den nu
varande extra divisionen måtte få en något mera stadigvarande 
karaktär, än den förut ägt. Det kan då ifrågasättas, huruvida icke 
afgörandet häraf i viss mån blir beroende af det beslut, som kan 
komma att fattas rörande den väckta frågan om inrättande af en 
hofrätt för Norrland. Då jag likväl anser, att denna fråga för när
varande ej bör upptagas till besvarande, beror det företrädesvis 
därpå, att jag ej finner tiden därför lämplig.»

Och på sidan 76, ungefär på midten, säger han: »Att växande 
folkmängd och ökad utveckling inom rikets norra del så småningom 
kommer att göra en särskild mellaninstans för denna del nödvändig, 
anser jag visserligen högst troligt. Men ännu torde icke meningarna 
härom hafva så enat sig, att frågan kan anses mogen för afgörande. 
Någon olägenhet af att den ännu någon tid uppskjutes lärer i allt 
fall ej kunna påvisas. Huruvida med anordningen bör dröjas ända 
till den tid, då en reform af vår rättegångsordning kan tänkas 
blifva genomförd, torde för närvarande icke kunna bedömas. Men



N.o 15. 8

Anslag m en det afgörande skälet mot att nu söka genomföra anordningen är 
'^Svea^hofrätt ^ör det, att, innan hofrättsledamöternas aflöning blifvit så reg- 

(Forts.) lerad, att de, hvad nu ej kan sägas, i ekonomiskt hänseende kunna 
intaga eu tillräckligt oberoende ställning, inrättandet af en hofrätt 
för Norrland ej synes mig tillrådligt.»

Med anledning af dessa yttranden skall jag be att få säga ett 
par ord. Det förhåller sig nämligen så, att Svea hofrätt dels ifråga
satt, att den åttonde divisionen skulle komma på ordinarie stat, 
dels framhållit, att, om divisionen fortfarande skall vara på extra 
stat, detta kommer att bli långvarigt. Detta sistnämnda har äfven 
herr statsrådet förutsatt, hvarför han begärt en högre aflöning åt 
dem, som sålunda en lång tid skola föredraga och afgöra målen 
på denna division, hvilket utskottet tillstyrkt.

Nu må man väl säga, att en hofrätt på åtta divisioner är en 
tung apparat. Det är svårt att där öfvervaka arbetet och få ut 
den arbetsprodukt, som bör kunna presteras af så många personer. 
Det är också väl kändt, att en stor del af målen i Svea hofrätt 
kommer från Norrland och berör norrländska förhållanden, och att 
dessa mål ofta äro de svåraste. De äro tillräckligt många för att 
fullt sysselsätta en hofrätt af vanlig storlek, etablerad i Norrland. 
Det torde dessutom vara nödvändigt, att vi i det öfriga Sverige 
alltmera söka intressera oss för och sammanbinda med oss detta 
Norrland, vårt stora framtidsland med dess hastigt växande folk
mängd och kolossala uppsving i fråga om trävaruindustri, grufdrift 
och affärsrörelse i stort. När man nu ser, att staten för att bevaka 
dessa intressen sedan länge där haft ganska många såväl militära 
som ecklesiastika och landstatstjänstemän, kan man göra sig den 
frågan, hvarför det dock skulle vara omöjligt för juristerna att vara 
i Norrland, så att de nödvändigt måste vara kvar i Stockholm, där 
de ändå klaga öfver att det är så dyrt, att de icke kunna uppe
hålla sig.

Jag har intet yrkande att göra, men jag har icke kunnat under
låta att fästa uppmärksamheten på det stora behofvet af en hofrätt 
för Norrland.

Herr Berg, Lars: Då i motiveringen till det framlagda för
slaget om anslag till en åttonde division i Svea hofrätt berörts frågan 
om inrättande af en hofrätt i Norrland, känner jag mig, både såsom 
representant för denna landsdel och motionär i frågan för några år 
sedan, tvingad att försöka bemöta det mycket positiva inlägg, som 
i denna punkt gjorts mot en sådan åtgärd.

Jag instämmer till fullo i den föregående talarens yttrande och 
motivering och skall endast be att få tillägga följande. Svea hof
rätt, som fått befallning att utreda denna fråga, har enligt stats
rådsprotokollet därom yttrat, att till stöd för den ifrågasatta åt
gärden framkommit skäl hufvudsakligen från två synpunkter, den 
ena att hofrättens nuvarande storlek tydligtvis måste medföra åt
skilliga olägenheter, den andra att den angifna åtgärden skulle vara 
af behofvet påkallad för de nordligaste delarna af riket. Hofrätten
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liar sökt bemöta detta, men synes mig hvad hofrätten anfört såsom 
ett tomt påstående. »Hofrätten finner», heter det, »de i förra hän
seendet anförda skälen icke ådagalägga nödvändigheten af den före
slagna anordningen.» Hofrätten ger detta förnekande formen af den 
advokatoriska regeln: »Prima regula juris est negare». Och den 
är måhända icke öfvertygande för någon. Herr statsrådet och chefen 
för justitiedepartementet har anfört för egen del, att då han ansåge, 
att den förut väckta frågan om inrättande af eu hofrätt för Norr
land icke nu borde upptagas till besvarande, berodde detta därpå, 
att han icke nu funne tiden därför lämplig. Han finner det dock 
högst .sannolikt, att växande folkmängd och ökad utveckling inom 
rikets norra del så småningom kommer att göra en särskild mellan- 
instans för denna del nödvändig. Men han anser, som sagdt, icke 
tiden lämplig och dessutom icke meningarna enade i detta hänseende. 
Emot detta påstående kan anföras en ganska enhällig mening bland 
de speciellt sakkunniga. Jag behöfver icke erinra, att statsutskottet 
liksom den ledamot häraf. som sist hade ordet, flera gånger förklarat 
sig erkänna detta behof och villigt att afhjälpa detsamma, samt att 
sammansatta stats- och lagutskottet för några år sedan tillstyrkte 
bifall till den motion, hvari jag deltog och som jag nyss åberopat. 
Äfven sådana auktoriteter som lagberedningen och förstärkta lag
beredningen hafva uttalat sig för detta Norrlands kraf på en bättre 
anordning af mellaninstansen och ansett, att man borde utan dröjsmål 
tillmötesgå detsamma. Det är icke något bevis för att meningarna 
äro delade, att Riksdagen icke biföll det sammansatta utskottets 
hemställan. Detta var helt naturligt, därför att Riksdagen icke 
gärna kunde bifalla en enskild motion i en så viktig och komplicerad 
fråga utan föregående utredning af Kungl. Maj:t.

Herr statsrådet säger vidare, att någon olägenhet af att frågan 
ännu någon tid uppskjutes lärer i allt fall ej kunna påvisas. Men 
den föregående talaren påvisade dock åtskilliga synpunkter, som äro 
så påtagliga, att det förundrar mig högeligen, att något annat kan 
ifrågasättas. De rättssökande inom Norrland, som tillhöra den 
blifvande hofrättens distrikt, hafva, de sydligast boende 40 och de 
nordligast boende 120 å 130 mil hit till Stockholm. Då kan väl 
icke någon gärna förneka, att den, som vill sätta sig i beröring med 
hofrätten, t. ex. där höra vittnen, har ofantliga svårigheter, risker 
och kostnader. Det måste naturligen möta stora svårigheter och 
kostnader endast att förmå någon att resa den 100-milafärden. För
mänga blifva hindren oöfverstigliga.

Emellertid fortsätter herr statsrådet: »Huruvida med anordningen 
bör dröjas ända till den tid, då en reform af vår rättegångsordning 
kan tänkas blifva genomförd, torde för närvarande icke kunna be
dömas.» Dessa ord hafva uppkallat mig, ty skall man vänta, till 
dess att en ny rättegångsordning blifvit genomförd, får man allt 
vänta en oerhördt lång tid, kanske till tidens ände.

Slutligen anför herr statsrådet ett skäl, som jag — det erkänner 
jag genast — icke varit i stånd att rätt fatta, Han säger nämligen: 
»Men det afgörande skälet mot att nu söka genomföra anordningen
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Anslag till en är för mig det, att, innan hofrättsledamöternas aflöning blifvit så
Tsvea ^hofrätt reS^ei’ad, att de, hvad nu ej kan sägas, i ekonomiskt hänsende kunna 

(Forts.) intaga en tillräckligt oberoende ställning, inrättandet af en hofrätt 
för Norrland ej synes mig tillrådligt.» Det är icke lätt att förstå, 
hvad som menas med detta yttrande. Icke kan väl därmed menas, 
att den nya liofrättens ledamöter i en norrländsk stad skulle komma 
i fara att tryckas eller tvingas i sin själfständighet med goda eller 
andra medel? Icke har man väl tänkt sig, att klimat- och bostads
förhållandena, lifsmedlens pris och beskaffenhet skulle förorsaka dem 
särskilda svårigheter och lidanden? Tager man det sagda efter orden, 
kommer man till den allra orimligaste tolkning, eller att herr stats
rådet skullo menat, att liofrättens ledamöter skulle utsättas för någon 
moralisk depravation och i Norrland mindre än i Stockholm kunna 
motstå påtryckningar i det ena eller andra afseendet. Jag vill icke 
tänka en sådan tanke, emedan det vore oerhördt, att ett statsråd 
skulle vilja i sittande konselj och inför Riksdagen utslunga en sådan 
direkt anklagelse mot ett mycket aktadt domarstånd och indirekt 
mot de norrländska tjänstemännen. Därför måste jag fråga, hvad 
meningen härmed möjligen kan vara.

Säkert är i alla fall, att frågan genomträngt den norrländska 
befolkningen såsom ett länge kändt behof. Motståndet, som rests, 
kan man icke heller förstå, utan man tycker, att, om statsmakterna 
verkligen sträfva för rättens och icke blott för den kungl. liofrättens 
bästa, om de arbeta för landsdelens och icke för den juridiska byrå- 
kratismens intressen, borde de åtminstone försöka att opartiskt ut
reda frågan icke blott genom ena parten, hofrätten, utan alla för 
att sedan lägga fram den till antagande eller förkastande af Konung 
och Riksdag.

På grund af detta och hvad jag förut i denna fråga yttrat i 
Riksdagen, borde jag nu yrka afslag på den nu begärda anslags
ökningen, men då det vore uppenbart orimligt, att utsätta oskyldiga 
tjänstemän att lida för skyldiga, skall jag icke yrka något dylikt. 
Men jag upprepar hvad jag sade i fjol: kommer det ånyo fram ett 
förslag från Kungl. Maj:t att gifva en mera stadigvarande karaktär 
åt den extra (åttonde) divisionen, så hafva vi snart frågan om den 
nionde och därpå den tionde extra divisionen uppe. Men då kommer 
jag att yrka på anslagsvägran såsom det enda medlet att få frågan 
utredd.

Herr Uppström: Jag ber att i det väsentligaste få instämma 
i hvad de föregående ärade talarne yttrat i denna fråga. Vid en 
föregående riksdag deltog jag i väckande af motion i ämnet. Såsom 
grund för inrättande af en hofrätt i Norrland åberopade motio
närerna ett yttrande af lagberedningen, som nämligen sagt, att äfven 
om eu hofrätt i Norrland icke vore ur processuell synpunkt ovill
korligen nödvändig, så vore den praktiskt lämplig och gagnelig. 
Detta uttalande skall jag nu be att få fortfarande vidhålla, äfvenså 
instämmer jag i hvad den siste ärade talaren uppgaf rörande den 
allmänna önskan, som finnes i de norrländska provinserna rörande
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en hofrätt därstädes. Man må af derå skäl hafva betänkligheter 
mot en norrländsk hofrätt® inrättande, men jag vill dock påstå, 
att om en befolknings förtroende till domstolen i någon mån kan 
vara gagneligt för dennas verksamhet, så kan man vara säker om 
att den blifvande hofrätten kommer att omfattas med sådant för
troende; den har det redan på förhand. På hvad sätt sönderdelningen 
af Svea hofrätt skall äga rum vill jag icke upptaga tiden med att 
vidare utföra, men jag ber att få påminna om hvad jag sagt vid 
föregående tillfällen, att hofrätten under tidigare perioder för 20 
eller 30 år sedan arbetade på 5 divisioner. Så kom den 6:te till 
och blef ordinarie och en 7:de, som också blef' ordinarie, och den 
8:de håller nu på att blifva det. Jag förespådde detta för ett par 
år sedan, och det arbete, som nu pågår i den riktningen, har visat, 
att jag hade rätt. Herr statsrådet har sagt, att lönereglering bör 
äga rum förut. Ja, den bör äga rum för alla liofrätterna, äfven af 
andra orsaker, och jag tror att den frågan är ganska trängande och 
kräfver ett snart afgörande. Då borde åtminstone tiden vara inne 
att taga i öfvervägande frågan om inrättandet af en särskild hof
rätt för de norra provinserna. Man har som skäl emot densammas 
inrättande anfört, att den tillväxt i mål och ärenden, som kommer 
till Svea hofrätt® bedömande, skulle vara af öfvergående art. Er
farenheten torde dock för hvarje år som går bevisa, att så icke är 
föi'hållandet, utan att tillväxten är konstant. Jag har intet yrkande 
att framställa.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, biföll kammaren 
hvad utskottet i nu föredragna punkt hemställt.

Punkterna 16—21.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 22 och 23.

Lades till handlingarna.

Föredrogs ånyo och företogs punktvis till afgörande statsut
skottets den 27 sistlidne februari och den 1 innevarande mars bord
lagda utlåtande n:o 4, angående regleringen af utgifterna under 
riksstatens tredje hufvudtitel, innefattande anslagen till utrikes
departementet.

Punkterna 1—7.

Hvad utskottet hemställt bifölls.
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Pereonligt 
lönetillägg 

åt F. A. G. 
Berencreutz.

I eu inom Första Kammaren vackt, till statsutskottet remitterad 
motion (n:o 32) hade herrar O. Melin och J. Bettig föreslagit, att 
Riksdagen måtte som extra anslag för år 1908 till personligt löne
tillägg åt konsulatrådet Berencreutz bevilja 2,400 kronor med rätt 
för Kungl. Maj:t att af anslaget låta för 1907 af tillgängliga medel 
utanordna 1,200 kronor.

Utskottet, som icke funnit skäl tillstyrka ifrågavarande förslag, 
hade i förevarande punkt hemställt, att herrar Melins och Rettigs 
förenämnda motion icke måtte af Riksdagen bifallas.

Herr Re t tig: Herr talman, mina herrar! Den af herr Melin 
jämte mig väckta motionen har ledsamt nog icke vunnit utskottets 
bifall, och detta kan dock egentligen väcka en viss förvåning, då ut
skottet i två föregående fall, som varit fullkomligt likställda med 
det förevarande, tillstyrkt hvad Kungl. Maj:t föreslagit. Jag sade, 
att fallen voro likställda, och jag ber att få förklara detta. Herrar 
Danielsson och Ameen hade före de förändrade förhållanden, som 
inträdde vid konsulatväsendets omorganisation, ordinarie befattningar. 
Sedan regleringen af lönen vid konsulatet i London, där Danielsson 
hade sin befattning, genomförts, fick han nedsatt lön. Konsulatet i 
Barcelona, där Ameen hade sin befattning, indrogs, och för att be
reda honom plats fiyttades han till Hamburg, där lönen blef mindre. 
Herr Berencreutz hade ordinarie fullmakt såsom generalkonsul i 
Köpenhamn, där lönen var 12,000 kronor. Sedermera bestred han 
under en kortare tid generalkonsulsbefattningen i Antwerpen, där 
lönen var 13,000 kronor. Hans ordinarie lön var emellertid 12,000 
kronor. Generalkonsulatet i Köpenhamn indrogs liksom i Barcelona, 
och herr Berencreutz fick befattning såsom konsulatråd i Berlin, 
med en lön af 10,800 kronor. Jag frågar: hvari består skillnaden 
mellan de två föregående fallen och fallet Berencreutz? Mig synas 
de så likställda, att man icke kan se den ringaste skillnad. Man 
säger, att herr Berencrentz är så mycket yngre. Ja, han är visser
ligen något yngre, Berencreutz är 51 eller 52 år, Ameen är 57, 
och Danielsson något äldre. Är det någon, som vill påstå, att där
för att han är 50 eller 51 år och icke 57 möjligheten att förtjäna 
något extra är större? Det är fullkomligt omöjligt, och lefnads- 
kostnaderna för den, som är 50 år, äro mången gång större än för 
den, som är 57, i synnerhet när man har barn att uppfostra. När 
man är 57 år hafva kanske barnen vuxit upp, så att de försörja sig 
själfva, men när man är 50 år kan man hafva stora kostnader för 
deras uppfostran. Jag kan således icke förstå, att åldern kan hafva 
något att betyda härvidlag. Vidare säger man, att det finns ett 
annat fall, som är jämförligt med fallet Berencreutz, nämligen Falle
mus, som är konsulatråd i Paris; men detta är oriktigt, ty han var 
generalkonsul i Helsingfors med 15,000 kronors lön och hade kunnat 
behålla denna, plats, om han velat, men han afstod själfmant från 
den. så att den jämförelsen får man icke göra. Dessutom säger 
man, att man erbjudit Berencreutz annan befattning, men den bo-
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fattningen var i eu annan världsdel, och lönen var visserligen högre, 
men omkostnaderna voro så betydligt större, att han icke vågade 
antaga den. Med anledning af hvad jag nu sagt synes det mig, 
att han är fullkomligt likställd med de två andra herrarna, och 
därför anhåller jag, att kammaren behagade bifalla motionen.

Grefve Wachtmeister, Fredrik: Då jag, herr talman, gillar
det slut, till livilket statsutskottet kommit, och röstat för detta 
inom utskottet, ber jag att få bemöta den ärade motionären.

Den ärade motionären säger sig finna, att de fall som här före
ligga, nämligen beträffande lönetillskott till herrar Danielsson, Ameen 
och Berencreutz, äro likställda, men detta är icke rätt. Jag finner 
i tvä afseenden stor skillnad mellan dessa båda fall. A ena sidan 
beträffande herrar Danielsson och Ameen är det fråga om betydligt äldre 
män än Berencreutz. Danielsson är 61 år och Ameen 58. De hafva så
ledes icke många år kvar till pensionsåldern, och man kan säga, att de 
innehafva sådana befattningar, att det finnes nästan ingen sannolikhet 
för att de skola få bättre platser, utan de hafva fått sina slutliga 
befattningar. Däremot är förhållandet med Berencreutz, att han är 
endast 51 år, såsom nyss sagts. Han har blifvit konsulatråd i Ber
lin, och jag kan icke förstå annat än att, om han sköter sig bra 
där, kan han hafva utsikt att få en bättre plats sedan. 1 detta 
afseende _ finner jag således en rätt stor skillnad mellan de båda 
fallen. Äfven i ett annat afseende tycker jag det föreligger stora 
skiljaktigheter. I fråga om herrar Danielsson och Ameen har Kungl. 
Maj:t, som ju har den närmaste möjligheten att taga reda på för
hållandena, funnit, att det föreligger mycket starka billighetsskäl 
för att bevilja detta lönetillägg, men jag kan icke tro annat än att 
Kungl. Maj:t äfven undersökt fallet Berencreutz, men icke funnit 
skäl lägga fram det för Riksdagen. Af dessa skäl finner jag stats
utskottet hafva handlat rätt i att afstyrka bifall till motionen. Jag 
ber att få yrka bifall till statsutskottets förslag.

Friherre Gripenstedt: Jag ber att med några ord få upplysa 
om att statsutskottet icke varit enhälligt i sin mening, oaktadt 
ingen reservation förekommit. Det fanns tvärtom åtskilliga sympa
tier för bifall till motionen, och jag för min del ansåg verkligen, 
att fullgiltiga skäl blifvit anförda därför, och har nu motionären 
ytterligare styrkt mig i denna min uppfattning. Men, när majori
teten icke ville tillstyrka, ansåg jag frågan icke vara af den vikt 
och betydelse, att jag borde reservera mig. Då nu emellertid yrkande 
om bifall till motionen framkommit, vill jag tillkännagifva, att jag 
står på motionärernas sida och kommer att rösta för motionen.

Friherre Palmstierna: Jag vill endast nämna, att jag varit 
med om statsutskottets beslut om att afstyrka detta anslag, men 
jag vill icke upprepa de skäl, som grefve Wachtmeister nyss fram
hållit och som jag fann för mig afgörande, nämligen att herr Beren
creutz är så mycket yngre än de andra och att han har tillfälle 
att. om han är därtill lämplig, få befordran, äfvensom att den plats,
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som lian fått, icke medför någon representationsskyldighet. År det 
dessutom så, såsom motionären sade, att lian erbjudits en annan 
plats, men icke velat antaga densamma, så är detta ett ytterligare 
skäl för mig att icke tillstyrka någon ersättning till honom, ty 
diplomater och konsuler böra vara skyldiga att flytta till den plats, 
där de behöfvas. Platsen i Köpenhamn drogs in, och när han icke 
ville taga en annan, som erbjöds honom, fick han stå sitt kast. För 
öfrigt, får herr Berencreutz nu ersättning, så kan det nog vara flera, 
som vilja hafva dylik. Jag har gått ut ifrån att Kungl. Maj:t pröf- 
vat saken, och därpå kan man stödja sig, men det är svårt för 
Riksdagen att stödja sig på en enskild motionärs framställning i 
detta fäll. Jag hemställer om bifall till utskottets förslag.

Herr vice talmannen: Herr talman, mina herrar! Jag vet 
visserligen mycket väl, att det är mycket svårt att gentemot stats
utskottet drifva fram en fråga, men jag kan likväl icke underlåta 
att säga, att jag finner det illojalt, jag skulle nästan vilja säga 
obarmhärtigt, att när en statstjänare genom ett plikttroget arbete 
förvärfvat sig en ställning med därmed förenade förmåner, skall 
han genom åtgärder, hvaröfver han icke har någon kontroll, kunna 
förflyttas till ett annat verksamhetsområde med lägre löneförmåner. 
Att han förflyttas till en annan verksamhet, därom kan ju ingenting 
vara att säga, men att man beröfvar honom hans förutvarande för
måner, finner jag vara illegitimt. Det har sagts, att han blifvit er
bjuden en plats på annat håll med högre löneförmåner, men om jag 
icke är illa underrättad, så äro omkostnaderna på denna plats så 
dryga, att de högre löneförmånerna icke motsvara den inkomst, som 
mannen i fråga nu har. Han kan ju möjligen få en annan anställ
ning, men han är ju icke så värst ung, han är 50 år, och hvad 
framtiden bär i sitt sköte är ovisst, och då Kungl. Maj:t funnit 
skäligt att gentemot andra tillämpa den princip, som jag för min 
del anser vara den riktiga, kan jag icke annat än här biträda det 
förslag, som motionärerna framlagt.

Herr Mel in: Jag skulle icke behöfva yttra mig i denna fråga, 
då herr Rettig framlagt de skäl, som ligga till grund för motionen, 
och dessutom den siste ärade talaren framfört några synpunkter, 
som jag tänkt påminna om. Jag ber emellertid särskildt att få 
framhålla, att herr Berencreutz å den ort, dit han förflyttats, näm
ligen Berlin, visserligen strängt taget icke äger någon representa
tionsskyldighet, men att han dock säkerligen på grund af sin kända 
tjänstaktighet och påpasslighet ofta får vidkännas utgifter, som 
svårligen låta förena sig med de inkomster han äger uppbära. Såsom 
ett skäl för att man skulle kunna inskränka hans förut högre inkomster 
har man också framhållit, att han ännu skulle vara ung. Men såsom 
det redan förut påpekats, har han ju emellertid sin familj att försörja.

Jag vill icke längre uppehålla kammarens tid, men det synes 
mig, som om man af billighetsskäl borde bevilja ett lönetillägg åt 
herr Berencreutz. Jag ber att få yrka bifall till motionen.
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Hans excellens herr ministern för utrikes ärendena Trollo: Jag 
hade verkligen icke tänkt att begära ordet i denna sak. Men herr 
vice talmannen liar uppfordrat mig, då han åtminstone indirekt 
antydt, att Kungl. Maj:t, i detta fall icke handlat riktigt, då Kungl. 
Maj:t icke föreslagit ett personligt lönetillägg åt förutvarande general
konsuln, numera konsulatrådet Berencreutz. Jag ber därvid att få 
påpeka, att, då generalkonsulatet i Köpenhamn indrogs och då det 
gällde att placera konsulatrådet Berencreutz på annat håll, han del
vis själf tick välja hvart lian ville komma. Det är visserligen sant, 
att lönen på den plats, som han därvid erhöll, nämligen såsom konsu- 
latråd i Berlin, är lägre än lönen på den plats han lämnat. Men 
sistnämnda plats var en själfständig sådan med vissa representativa 
funktioner, som alltid medföra ganska väsentliga kostnader, under 
det att den plats, han nu erhållit, icke fordrar någon representa
tionsskyldighet. Då han nu erhållit samma aflöning som legations- 
rådet vid beskickningen, måste detta anses vara tillräckligt. Han 
har nämligen inträdt i alldeles olika förhållanden, hvilka måste 
medföra ringare utgifter än på den plats han lämnat. Under sådana 
förutsättningar hade det icke varit med sparsamhetshänsyn förenligt, 
om Kungl. Maj:t föreslagit ett personligt lönetillägg till honom. 
Då skulle i allt fall en så synnerligen förtjänt ämbetsman som 
konsulatrådet Fallenius, hvilken förut varit generalkonsul i Helsing
fors, också erhålla ett sådant lönetillägg.

Herr Tamm, Hugo: Det var egentligen ett uttryck, som herr 
vice talmannen fällde, nämligen att statsutskottet skulle illojalt 
behandlat denna fråga, som uppkallade mig. Det är ett omdöme, 
mot hvilket jag måste protestera såsom ordförande i statsutskottet 
och såsom den, hvilken deltagit i denna frågas behandling. Vi 
hafva i utskottet haft att stödja oss på de två personer, som 
antagligen bäst hafva reda på denna fråga, nämligen den nuvarande 
utrikesministern och den förutvarande utrikesministern, grefve 
Wach tornister. Utskottet har med anledning af hvad dessa anfört 
afstyrkt motionen, och utskottet anser icke, att det gjort annat än 
som enligt dess uppfattning är riktigt. Jag har endast velat yttra 
detta, då jag har svårt att bära beskyllningen för att statsutskottet 
skulle handlat illojalt vid behandlingen af denna fråga. Jag yrkar 
bifall till utskottets hemställan.

Herr vice talmannen: Endast ett par ord. Mina ord folio 
sig visserligen så, att jag nämnde ordet illojalt i sammanhang med 
den princip, som jag anser vara den riktiga i fråga om tjänstemäns 
förflyttning från ett verksamhetsområde till ett annat. Min mening 
var endast att i allmänhet göra gällande, att jag icke anser det 
vara riktigt, att en tjänsteman, som tillförsäkrats vissa förmåner, 
skall utan eget åtgörande förflyttas på sådant sätt, att hans löne
förmåner förminskas. Det är i sådant sammanhang, som stats
utskottets ärade ordförande får fatta min anmärkning, och icke 
såsom en anmärkning mot statsutskottet, något som jag icke afsett.

Personligt 
lönetillägg 
k F. A. G 
Berencreutz 

(Forts.)
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Personligt
VonetxUägq

åt F. A. G.
Berencreutz.

(Forts.)

lli

Medan jag liar ordet, tillåter jag mig i fråga om generalkonsul 
Fallenius nämna, att, såvidt jag är riktigt underrättad, han på 
sin egen begäran blef förflyttad frår Helsingfors till Paris, och då 
ställer sig förhållandet naturligtvis annorlunda. I fråga om den 
person, som spörsmålet nu gäller, blef hans befattning indragen, 
han hade icke något val och han blef förflyttad utan att hafva 
någon regress till något annat.

Grefve Wachtmeister, Fredrik: Jag ber att få vända mig mot 
det sista, herr vice talmannen yttrade. Han sade, att herr Beren- 
creutz icke hade något val, utan att han blef förflyttad till Berlin. 
Vi hafva emellertid nyss hört utrikesministern yttra, att herr Beren- 
creutz själf fick välja, och då synes mig detta skäl icke tala mycket 
emot jämförelsen med herr Fallenius.

Jag vill påpeka, att staten för utrikesdepartementet uppgjordes 
i fjor. Det synes mig då böra förefinnas ganska starka skäl för 
att man skall göra ändringar i densamma året därefter. Sådana 
starka billighetsskäl finnas nu i fråga om herrar Danielsson och 
Ameen, men jag anser för min del, att de icke finnas i fråga om 
herr Berencreutz.

Herr Rettig: Endast ett par ord med anledning af den siste 
talarens anförande. Han talade om billighetsskäl. Det finnes nu i 
hela konsulatkåren endast tre personer, för hvilka lönetillägg ifråga
satts. Jag talar nämligen icke om herr Fallenius, då han lämnade 
platsen som generalkonsul i Helsingfors med en lön på 15,000 kronor 
och själf välde den nya platsen i Paris. De tre personer, frågan 
gäller, äro således herrar Danielsson. Ameen och Berencreutz. Man 
har nu velat bevilja lönetillägg åt de två förstnämnda, men har i 
fråga om konsulatrådet Berencreutz anfört, att han själf fått välja 
sin plats och därför får stå sitt kast. Ja, det är visserligen sant. 
att han själf kunnat välja en annan plats på andra sidan hafvet och 
i en annan världsdel, med hvilken plats högre aflöning är förenad. 
Lefnadskostnaderna på denna plats äro emellertid så mycket dyrare, 
att den högre lönen där icke motsvarat den lägre lön, som han fått 
i Berlin. Hans excellens utrikesministern yttrade nyss, att platsen 
såsom konsulatråd i Berlin icke ställer så stora anspråk i fråga om 
representation på herr Berencreutz som i Köpenhamn. Jag undrar 
emellertid, om det i allt fall icke kommer att ställas ganska stora 
anspråk i sådant afseende på en sådan tjänsteman som ett konsulat- 
råd. Säkert är också, att lefnadskostnaderna i Berlin äro dyrare 
än i Köpenhamn. Jag yrkar fortfarande bifall till motionen.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjorde herr 
talmannen i enlighet med de yrkanden, som därunder framkommit, 
propositioner, först på bifall till hvad utskottet i den nu föredragna 
punkten hemställt samt vidare därpå att kammaren, med afslag å 
utskottets hemställan, skulle bifalla den i ämnet väckta motionen:
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och förklarade herr talmannen sig anse den förra propositionen, Personlig/
hvilken upprepades, vara med öfvervägande ja besvarad. lönetillägg

åt f1. A. G.
, . i., i • it- i „ Berencreutz.V otering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och (Forts.) 

anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad statsutskottet hemställt i punkten 8 af 
sitt utlåtande n:o 4. röstar

Lördagen den 2 Mars.

Ja:

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslår kammaren utskottets hemställan och bifaller 
den i ämnet väckta motionen.

Vid slutet af den häröfver anställda omröstning befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja—50.

Nej—61.
Punkterna 9 och 10.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 11 och 12.

Lades till handlingarna.

Punkten 13.
' D 1 i • ■• .< / i ; | .*1 1 , % / ' i j i

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Föredrogs anyo statsutskottets den 27 nästlidne februari och Anslag till 
den 1 innevarande mars bordlagda utlåtande n:o 27, angående anslag f°rlsäUnin9 af 
till fortsättning af statsbanan från Morjärv till Lappträsk m. m. frdTm^ärv

it i M • A . . *)'■' till Lappträsk
Nungl. Maj:t hade i statsverkspropositionen föreslagit Riksdagen m- m- 

att till fortsättning af statsbanan från Morjärv öfver Storträsk till 
Lappträsk samt landsvägen mellan Morjärv och Lappträsk för år 
1908 bevilja å riksstaten utom hufvudtitlarna ett anslag af 500,000 
kronor. ; h .

:’l wi.fdh V.' . T i ' J|,,', 1.' ‘ ‘
I en af herr Lars Berg m. fl. inom Första Kammaren väckt 

motion, n:o 28, hade föreslagits, att det af järnvägsstyrelsen i skrif- 
Första Kammarens Prof. 1907. N:o 15. 2
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Anslag till 
fortsättning af 

stambanan 
från Morjärv 
till Lappträsk 

m. m.
(Forts.

velse den 13 november 1906 föreslagna beloppet för fortsättande af 
norra stambanan från Morjärv till Lappträsk och för färdigbyggande 
af landsvägen Morjärv—Lappträsk måtte för år 1908 anvisas med
1,200,000 kronor.

Vidare hade af herr G. A. E. Kronlund m. fl. uti en inom 
Andra Kammaren väckt motion, n:o 143, hemställts, att Riksdagen 
till fortsättning af statsbanan från Morjärv öfver Storträsk till Lapp
träsk samt landsvägen mellan Morjärv och Lappträsk för år 1908 
måtte å riksstaten utom hufvudtitlarna bevilja utöfver det af Kung!. 
Maj:t äskade belopp 500,000 kronor ytterligare ett belopp af 700,000 
kronor.

Utskottet hade i föreliggande utlåtande på anförda skäll hemställt:
a) att Riksdagen, med bifall till Kungl. Maj:ts förslag, måtte 

till fortsättning af statsbanan från Morjärv öfver Storträsk till 
Lappträsk samt landsvägen mellan Morjärv och Lappträsk för år 
1908 bevilja å riksstaten utom hufvudtitlarna ett anslag af 500,000
kronor: och , .

b) att de af herr Berg in. fl. och af herr Kronlund in. fl. r 
ämnet väckta motionerna, i hvad de skilde sig från hvad utskottet 
under a) hemställt, icke matte af Riksdagen bifallas.

Vid utlåtandet hade afgifvits reservation af herrar I. Wijk, 
grefve C. O. Taube. L. Eriksson, K. Starbäck och A. Wiklund, 
hvilka ansett, att utskottet bort göra följande hemställan:

»att Riksdagen, i anledning af Kungl. Maj:ts förslag samt de 
af herr Berg in. fl. och åt herr Kronlund in. fl. i ämnet väckta 
motionerna, må till fortsättning af statsbanan från Morjärv öfver 
Storträsk till Lappträsk samt landsvägen mellan Morjärv och Lapp
träsk för år 1908 bevilja ett anslag af 1,200,000 kronor.»

Herr Wijk, Ivar: Riksdagen har för åren 1905, 1906 och
1907 till denna järnvägsbana mellan Morjärv och Lappträsk anslagit 
hvartdera året */, million af skattemedel. Kungl. Maj:t har äfven 
i år begärt samma belopp. För egen del har jag deltagit i de före
gående årens beslut. Det är ju emellertid sa, att man stundom fai 
rubba sina åsikter och någon gång tumma på en princip, som icke 
är för djupgående. Så är det med mig i denna fråga. Om man 
läser järnvägsstyrelsens utlåtande, kan man icke finna annat än att 
det gått allt för långsamt med denna järnvägsbyggnad samt att 
styrelsen gifvit göda skäl för anslagets höjande till 1,200,000 kronoi 
för 1908 för att påskynda banbyggnaden. Läser man departements
chefens uttalande, går detta också i samma riktning, och orsaken 
till att Kungl. Maj:t ej begärt det högre beloppet är endast hänsyn 
till hvad Riksdagen föregående år uttalat. Skall man fortgå pa det 
sätt, man hittills gjort, skulle byggandet af denna bana, på 44 kilo
meter, taga en tid af 11 år — nämligen från 1905 till 1915. Man 
kan tänka sig hvilka administrationskostnader detta skall kräfva.

Lördagen den 2 Mars.
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Jjtt fastslående åt den principen, att, då man bygger en järnväg, 
sola man liar anledning antaga icke .skall lämna några trafikinkom- 
ster, kanske knappt bära driften, kostnaderna skola tagas af skatte* 
medel, är otvifvelaktigt mycket tilltalande, om sä kan ske, utan att 
hitta pa nya skatter eller höja de förutvarande. Men för min del 
tror jag icke, att man kan hålla på den principen. Jag vet icke, 
hur Kungl. Maj:t ämnar gorå med inlandsbanan. Jag föreställer 
mig dock, att det icke dröjer längre än till nästa år, kanske redan 
till innevarande, då proposition om anslag till nämnda bana kommer 
till Riksdagen. Och det torde val knappast finnas någon, det är 
väl kanske för mycket sagdt, då optimister antagligen finnas rörande 
den banan, men icke skall det vara många som tro på, att den 
skall, åtminstone i den närmaste tiden, lämna några trafikinkomster 
öfver driften och ännu mindre är det vill någon som hyser förhopp
ning kunna åstadkomma den med skattemedel. — Den principen fär 
man därför nog snart öfvergifva. Om man nu bifaller motionärernas 
förslag, som öfverensstämmer med järnvägsstyrelsens, skulle denna 
bana hafva utsikt att blifva färdig år 1910 i stället för 1915, och 
det vore ju glädjande för våra landsmän i höga norden, om de 
kunde få höra hvisselpipan fyra år tidigare. Jag ber att få yrka 
bifall till motionen.

Grefve Taube: Frågan gäller här att bygga eu järnväg af 
ungefär lika lång sträcka som afståndet mellan Stockholm och Söder
tälje, möjligen något längre, ehuru högst obetydligt. Jag vill då 
fråga, om man beträffande en sådan järnvägsanläggning här i när
heten skulle anse det vara förenligt med befolkningens trefnad och 
god ekonomi att hålla på med byggandet af densamma under femton 
år. Det måste väl dock anses vara en för lång tid. Man har nu 
visserligen sagt, att anslaget kan ökas längre fram, men detta är 
ju alltid osäkert.

Jag erkänner villigt, att den bana, som nu är byggd däruppe, 
icke gifvit godt ekonomiskt resultat, då den nämligen under sista 
året gått med en förlust af 105,000 kronor. Men resultatet blir 
icke bättre genom att den nu ifrågasatta anläggningen fördröjes. 
Det kommer då fortfarande att vara dåligt och förlusten att ökas 
mer och mer. Då banan däremot dragits fram till Lappträsk, kom
mer resultatet däremot troligtvis att blifva väsentligt bättre. Icke 
kan det vara trefligt för den befolkning, som vistas däruppe, att se 
ett järnvägsföretag blifva så försinkadt, som här är fallet? Anled
ningen härtill kan ju tydligen icke vara militära skäl, då chefen för 
generalstaben förklarat, att det icke finnes något hinder för banans 
framdragande till Lappträsk. Ej heller är det med god ekonomi 
öfverensstämmande att på detta sätt fördröja företaget, något som 
äfven i den kungl. propositionen erkännes. Herr statsrådet och 
chefen för civildepartementet gifver nämligen järnvägsstyrelsen rätt 
uti, att administrationskostnaderna därigenom fördyras, och att det 
endast är af budgetshänsyn lian stannat vid det lägre anslaget.

Jag skall bedja att få för kammaren uppläsa några upplysningar,

11*
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som jag erhållit från chefen för statens järnvägars byggnadsbyrå, 
kapten Westerman. Han har meddelat följande: »Statsbanan Morjärv— 
Lappträsk samt landsvägen Boden—Morjärv—Lappträsk äro beräk
nade att tillsammans kosta 5,227,846 kronor. Till anläggningarna 
har Riksdagen för hvardera af åren 1905, 1906 och 1907 anvisat
500.000 kronor. Beviljas fortfarande endast 500,000 kronor för år, 
kan banan icke blifva färdig förrän 1915. Om däremot för åren 
1908 och 1909 beviljas 1,200,000 kronor för år samt för år 1910 
1.827,846 kronor, kan banan blifva fullbordad sistnämnda år. 
Kostnaden för eu järnvägsbyggnadsbyrå vid arbetslinjen med minsta 
möjliga antal tjänstemän uppgår till cirka 21,000 kronor för år eller 
4.2 procent af ett årligt anslag å 500,000 kronor. Om för år beviljas
1.200.000 kronor torde byråkostnaderna icke behöfva ökas med 
mera än 3,000 kronor eller till 24,000 kronor, och .skulle således i 
sådant fall dessa kostnader uppgå till endast 2 procent af anslags
summan. Banbyggnadens andel i kostnaderna för kung!, järnvägs
styrelsen torde uppgå till ungefärligen samma belopp, oafsedt hvilket 
af ofvannämnda anslag beviljas, och ställer sig därför denna kostnad 
ogynnsammare ju mindre anslaget blir. Denna kostnad uppgår till 
cirka 30,000 kronor för år, och om den tänkes fördelad på tre ban- 
byggnader. kommer således på hvarje banbyggnad 10,000 kronor, 
hvilket belopp utgör 2 procent af anslagssumman, om denna är
500.000 kronor, men däremot endast 0,8 procent, om anslagssumman 
är 1,200,000 kronor. Om 4 procent ränta beräknas å det nedlagda 
byggnadskapitalet från året näst efter det, anslaget förbrukats, 
tills banan blir färdig att öppna för trafik, så uppgår räntan under 
den här ofvan förut omnämnda förutsättningen, nämligen med årligt 
anslag af endast 500,000 kronor till 1,100.000 kronor, då däremot 
under den andra förutsättningen eller med årligt anslag af cirka
1.200.000 kronor räntan uppgår till endast 388,000 kronor. Ränte
förlusten skulle således i förstnämnda fall uppgå till 712,000 kronor.»

När man ser, att ränteförlusten blir så stor, synes det mig vara 
klokare att nu bevilja det större anslaget samt använda vinsten till 
järnvägsbyggnaden än att förlora den i räntor. I sistnämnda fall 
blifva pengarna så godt som bortblåsta.

Jag vet, att man nu icke kan yrka på att af anslagsmedel erhålla 
denna summa. Reservanterna hafva därför föreslagit, att statsut
skottet framdeles i likhet med hvad vid föregående tillfällen ägt 
rum skulle få bestämma, huru ifrågavarande belopp skall anskaffas. 
Man framhåller nu emellertid, att man bör bygga denna järnväg på 
anslagsmedel. Ja. detta är ju godt och väl, men om man lider för
luster genom att använda anslagsmedel, vet jag icke, hvarför man 
skall göra det, i synnerhet som man till banbyggnader i Norrland 
och äfven till sådana bandelar, som ännu ej kunnat bära sig, användt 
såväl anslags- som lånemedel. Jag skall icke trötta med att läsa 
upp en redogörelse i sådant afseende, som jag här har. Jag vill 
endast nämna, att till en sådan bana som exempelvis statsbanan 
Mellansel— Örnsköldsvik, på hvilken det visat sig svårt att få några 
inkomster, användts 823.000 kronor från riksstaten utom hufvud-

Lördagen deri 2 Mars.
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titlarna ocli 1,000,000 kronor lånemedel, och att beträffande banan 
Långsele—Boden motsvarande belopp utgöra 17,765,000 kronor och
8.400.000 kronor. Det är således icke någon nyhet att för ända
målet använda lånemedel, och reservanterna hafva också tänkt sig, 
att, om det visar sig, att den summa, som här är i fråga, eller
700.000 kronor, icke kan tagas af budgeten, den skall tagas af 
lånemedel.

Jag har nu för herrarna sökt visa det ekonomiskt fördelaktiga 
i att nu bevilja det af reservanterna påyrkade större anslaget. Där
med vill jag naturligtvis icke söka att öfvertyga om att banan skall 
blifva en lukrativ affär. Så mycket vill jag dock säga, att ju förr 
banan blir framdragen till Lappträsk, desto större sannolikhet är 
det, att den skall bära sig.

På grund af hvad jag nu anfört anhåller jag att fn yrka bifall 
till reservationen.

Herr Tamm, Hugo: I dessa dagar är det icke roligt att träda 
fram och föra den ekonomiska försiktighetens eller sparsamhetens 
talan, men jag skall dock be att få framhålla de skäl, som för ut
skottet varit bestämmande vid afgifvande af dess betänkande. Till 
en början skall jag då be att få något granska hvad som blifvit af 
de föregående talarne och af järnvägsstyrelsen framhållet rörande 
denna fråga.

Man säger, att det är så dyi’t att bygga denna bana på det 
långsamma sätt, som hittills skett. Alla de siffror, hvilka i det 
hänseendet blifvit upplästa, kunde emellertid, synes det mig, gärna 
ha varit borta, ty det är ett axiom, att å de penningar, som undan 
för undan nedläggas i en icke trafikerad järnväg, kan jag icke hafva 
någon ränta, förrän järnvägen utnyttjas. Men frågan är icke den, 
utan i stället denna: kommer det att ställa sig bättre, sedan vi fått 
denna bana färdigbyggd? För min del är jag af den åsikten, att på 
denna bana komma vi att förlora icke blott räntan på de pengar, 
vi nedlägga därpå, utan, liksom det visat sig i fråga om mycket 
bättre situerade banor, kommer denna icke ens att betäcka drift
kostnaderna. Om jag således ser på den ekonomiska sidan, kommer 
jag till det resultatet, att vi, då banan en gång blir färdig, komma 
att få vidkännas både ränteförlust och förlust på driften, alltså 
ytterligare en större förlust, när den blir färdig.

Allt detta tal om de ekonomiska fördelarne af att påskynda 
byggnaden tror jag därför att man kan skäligen lätt gå förbi. Något 
besynnerligt förefaller mig också hvad som i den föregående talarens 
promemoria yttrades om, att i fråga om så pass enkla arbeten som 
dessa, nämligen fullbordandet af vägen och terrasseringen af banan 
det skulle kunna ställa sig så konstigt, att, om man till dessa arbeten 
använder en arbetsstyrka, som kan aflönas med det nuvarande ansla
get, kostnaden skulle blifva 24,000 kronor, men att, om jag för
dubblar arbetsstyrkan på detta enkla manuella arbete, detsamma 
blott skulle kosta 3,000 kronor mera. För min del har jag svårt 
förstå påståendet, att under de arbeten som för nästa år äro före-
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Anslag un slagna administrationskostnaderna skola blifva så enorma som ock 
°'7tambanan Pa uPPgiften, att banans rentabilitet skulle stiga sedermera. Jag 
/rån Morjärv ber för (ifrigt att få fästa uppmärksamheten på, att någon hänsyn 
till Lappträsk till rentabiliteten icke togs, då Riksdagen beslöt sig för denna bana. 

tv' 7' ^an ^ar aPP']S tänkt på dess ekonomiska bärighet, utan dess anläg- 
( or s. gande har haft ett helt annat motiv. Det är nämligen det, att 

södra Sverige velat visa dem, som bo längst där uppe, att de äro 
samhöriga med oss och att de ha samma land och samma rättig
heter, som vi ha. Det är således rent af kulturella skäl. om jag- 
så får säga. som föranledt denna banas anläggande, och jag kan 
icke underlåta att säga, att det gör på mig ett ledsamt intryck, 
när de ärade norrbottensrepresentanterna ständigt och jämnt fram
hålla. att i Riksdagens beslut skulle ligga ett förbiseende af befolk
ningens intressen där uppe, då saken enligt min uppfattning förhåller 
sig alldeles tvärtom. Det vore vida bättre, om de framställde saken 
sådan, som den verkligen förhåller sig. Banan skall läggas, därför 
att man vill hjälpa denna befolkning, trots både den ekonomiska 
förlusten och de starka militära betänkligheter, som, då banan beslöts, 
gjordes gällande från fullt kompetent håll. Således har man i Riks
dagens hittillsvarande hållning att se en gärd af vänlighet, icke af 
snålhet, och detta bör framhållas för dem. som bo där uppe.

Vidare har man här starkt framhållit, att det kommer att 
dröja länge, innan banan blir färdig. Jag vill då fästa kammarens 
uppmärksamhet därpå, att en banbyggnad så planlagd som denna 
måste gå igenom två stadier. Nu äro vi på det första stadiet, där 
det gäller terrassering och väganläggningar. Där kan man mycket 
val gå fram helt sakta, tv man har då bland annat den fördelen, 
a.tt den arbetsstyrka, som för ändamålet kräfves, kan under åtskil
liga följande år räkna på något så när stadigvarande inkomst; och. 
sävidt det låter sig göra, är det bestämdt icke klokt att kasta ut 
växlande större anslag i ett sådant fall som detta, där det gäller 
ett manuellt arbete, utan så vidt möjligt bör man ordna arbetet så. 
att arbetarestammen kan hållas något så när jämn och försedd med 
jämnt arbete. Annorlunda blir gifvetvis förhållandet, då dessa terras- 
serings- och väganläggningsarbeten nalkas sin fullbordan. Då till
komma ^ helt nya och andra arbeten, nämligen de dyrbara broarne, 
som måste beställas hos vederbörande verkstäder, och sedan upp
förandet af stationshus och dylikt. På det stadiet är det omöjligt 
att längre hålla sig vid mindre regelbundna anslag, ty för broarne 
kan man icke betinga sig 3 eller 4 års tid. utan man måste beställa 
dem på en gång, och då måste regeringen vara förvissad om, att 
den kan i behörig tid utbetala de lcontraherade köpesummorna. Det 
är således icke. som grefve Taube säger, att man vill eller kan 
hålla på med de små anslagen huru länge som helst, utan man 
anser detta vara möjligt och äfven riktigt blott så länge det bi
fråga om dessa, så att säga, rent manuella arbeten däruppe; under 
den tiden kan man ställa anslaget som man anser klokast.

För min del förfäktar jag således, att det icke är behöflig! 
eller åtminstone icke klokt att gifva mer än 500,000 kronor på ett
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icke längre framskridet stadium af arbetet än det. hvarpå detsamma 
nu bofinner sig. .lag vill dessutom fästa kammarens uppmärksamhet 
på. att vid denna bana äfven andra synpunkter böra komma i betrak
tande. Kyssland tyckes icke ha någon benägenhet för att vilja 
sammanknyta sina järnbanor med våra. Herrarne minnas, att då 
beslutet fattades om denna banas framdragande till ryska gränsen, 
var ett af hufvudargumenten därvid, att man ville åt Sverige för
behålla att bestämma öfvergå.ngspimkt.cn för banan och att det där
för brådskade med beslutet. Nu har emellertid Kyssland utsträckt 
sin bana långt upp mot norr; den har dragits åt nordost och aflägsna!' 
sig med hvarje kilometer allt längre och längre från gränsen, så att 
Tornedalens inbyggare ha redan nu mycket närmare till järnväg 
västerut än österut.

En annan sak, som här är att tänka på. är, att innan man 
bestämmer sig för att gå långt åt öster, måste man se till, att man 
har låset för denna nya förbindelseled något så när färdigt. Detta 
är en betänklighet, som synes mig nog vägande, . för att man här 
icke bör gå fortare fram. än man behöfver göra. År Boden färdigt?

De skäl, som jag nu anfört, kunna ju emellertid, åtminstone 
-delvis, bero på tycke och smak; för mig ha de dock varit talande. 
Men eftersom i denna fråga dessutom berörts spörsmålet om, hvari
från man skall taga medlen, ber jag att få säga ett par ord äfven 
därom.

Statsutskottet har aldrig, som herr Wijk ville göra gällande, 
velat få fastslaget som en princip, att man skulle bygga järnvägarna 
•i allmänhet med skattemedel — det är naturligtvis omöjligt. Men 
i detta fall vill man söka göra det. och det går mycket lätt, om 
man håller sig till hvad som behöfves. Men, mina herrar, om I sen 
på budgeten och på de motioner, som i år framställts, så skolen I 
finna, att därför att man tycker, att budgeten i år är något starkare 
än eljest, har här det ena anslagsäskandet efter det andra fram
kommit, gående löst på millioner, så att man på den styrka, som 
budgeten möjligen äger, redan ställt så stora anspråk som möjligt 
och sökt taga för sig så mycket man kunnat. Jag förutser, att 
om icke kammaren och Riksdagen i det fallet iakttaga vederbörlig 
försiktighet, kommer följden att blifva den vanliga, nämligen att man 
finner sig nödsakad att i stället knappa in på utgifterna till för
svaret. som är den enda punkt, där man kan knappa, in på sådana 
belopp, att det svarar mot krafven på realiserandet af förhoppningar 
från alla möjliga håll.

Här har också sagts, att man kunde anlita lånevägen. I detta 
afseende ber jag att få säga några ord. Det har genom Riksdagens 
beslut och, jag kan säga, till icke obetydlig de], tack vare en kon
sekvent behandling från statsutskottets sida af dessa frågor, kommit 
därhän, att, ehuru järnvägarna i närvarande stund visst icke gifva 
någon synnerligen hög ränta på anläggningskapitalet, statsskulden 
för dessa järnvägar dock icke är högre, än hvad som kan anses 
tillrådligt. För närvarande är statsskulden för järnvägarne 266 
millioner kronor. Detta är en summa, som kan förräntas af järn-
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vägarnes beräkneliga inkomster. Detta är ju eu glädjande och stark 
ställning, men den har vunnits genom stor försiktighet, i det att, så 
fort tillfälle funnits att för järnvägarnes behof taga något på bud
geten, vi ha gjort det och så minskat lånebeloppet för dessa järn
vägar, så att säga amorterat statsskulden för desamma i den form, 
att vi i stället gifvit anslag af skattemedel för järnvägsbehof. I en 
stat, icke rikare än Sverige, måste man vara försiktig med stats
skulden, och jag vill fästa kammarens uppmärksamhet på, att vi 
redan med raska steg hunnit ganska långt in på lånevägen. Låne
medel anvisades vid 1901 års riksdag, 17 millioner kronor, vid 
1902 års riksdag 9 millioner kronor, vid 1903 års riksdag 12 a 
13 millioner kronor, vid 1904 års riksdag 43 millioner kronor, vid 
1905 års riksdag 20 millioner kronor och vid 1906 års riksdag 
25 millioner kronor. På 6 år har således riksgäldskontoret fått i 
uppdrag att upplåna tillhopa 126 millioner kronor. Då man nu 
positivt vet, att vi ha framför oss högst betydande utgifter, för 
Indika vi måste upptaga lån, såsom exempelvis för Norrland, Inlands
banan, Sollefteåbanan och Piteåbanan, i mellersta Sverige andra 
banbyggnader, som t. ex. dubbla spår söderut och västerut och 
möjligen äfven nya anläggningar, vidare de oundgängliga anlägg
ningarna för en omläggning af Stockholms järnvägsnät och likaså 
af Göteborgs, så se lierrarne, att lånebeloppen helt visst komma att 
redan under den närmare framtiden stiga så högt, att man måste 
iakttaga någon försiktighet vid behandlingen såväl af budgeten som 
af statsskulden. Det går icke i längden an att blott se på sina 
enskilda önskningar och söka att få dem förverkligade och säga, att 
framtiden reder sig nog själf.

Äfven af dessa finansiella skäl finner jag mig förhindrad att 
här med min röst bidraga till beviljandet af högre anslag nu i år 
än 500,000 kronor, då sådant icke är absolut nödvändigt; liksom 
jag ej heller finner skäl, att vi för anskaffandet af de behöfliga 
medlen här kasta oss in på lånevägen. Jag ber att få betona, att 
herrarne tycka icke om de ökade utgifterna, då I fån debetsedlarne 
och sen budgeten. Men märkvärdigt är, att alla tala om sparsam
het — i allmänhet, men att i hvarje enskildt fall ingen människa 
vill vara sparsam. Vi måste komma in på en annan väg. Antingen 
måste vi iakttaga sparsamhet i de speciella anslagen, då vi nog 
komma att reda oss i det hela, eller också få vi slå in på en väg, 
som jag länge önskat gå, nämligen att taga ut de erforderliga 
medlen genom den allmänna bevillningen. Men då kommer det nog 
att sägas stopp.

Jag ber att få yrka bifall till utskottets förslag.

Herr Berg, Lars: Jag förmodar, att kammaren likasom jag 
verkligen beundrar den sista ärade talarens förmåga att köra upp 
med ett batteri af kanoner och servera hela salfvor af karteseher, 
fyllda med statsskuldssiffror, som alldeles öfverösa och dränka den 
obetydliga fråga, som det här gäller. Den ärade talaren har visat, 
att Sverige till följd af sin utveckling under sista tiden behöft upp-
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taga betydande lånesummor — jag vet dock icke, huruvida i de af 
honom uppgifna lånebeloppen ingå äfven konverteringar — men detta 
synes mig ha bra litet att göra med detta förslag om ett ökadt 
järnvägsanslag å 700,000 kronor. Denna fråga är ju i sig själf bra 
klar och enkel, och ibland alla dem, som yttrat sig i densamma — 
naturligtvis utom statsutskottet — linnes det icke någon menings
skiljaktighet om önskvärdheten häraf, att arbetena å den lilla starn- 
banebit, som återstår i Norrland, måtto bedrifvas på vanligt för
nuftigt sätt, det vill säga påskyndas något mer än hittills.

Statsutskottet har emellertid i sin motivering icke haft annat 
att förmäla, än att utskottet anser, att i betraktande af de kraf, 
som ställas på budgeten, är det icke tillrådligt att för här ifråga
varande ändamål ytterligare betunga densamma. Hen’ statsrådet 
och chefen för civildepartementet har också nu i år liksom i fjol 
uttalat sin anslutning till den tanken, att arbetena på denna bana 
skulle påskyndas, men han har med anledning af Riksdagens ut
talande, att medlen därför böra anvisas på budgeten, och därjämte 
med hänsyn till, att å denna ställdes äfven en mängd andra stora 
kraf, fogat sig i att begränsa sina önskningar till den af Riksdagen 
förut anvisade summan å 500,000 kronor. Af herr statsrådets ytt
rande får man emellertid den öfvertygelse!!, att det från regeringens 
sida visst icke skulle tagas illa upp, utan tvärtom med tacksamhet 
ses, om det högre anslaget beviljades.

Då nu af det statförslag, som statsverkspropositionen innehåller, 
framgår, att det, mänskligt att döma, icke linnes något tvifvel om, 
att budgeten tål vid en ytterligare belastning af 700,000 kronor för 
detta ändamål, vet jag icke, hvarför man skulle tveka att bevilja 
en dylik anslagsökning, för hvilken ju eljest finnes så goda skäl.

Som sagdt, jag är öfvertygad om, att budgeten står ut med 
denna större utgift, sådan densamma redan nu är beräknad, men 
dessutom är att märka, att beräkningarna på inkomstsidan äro så 
låga, att man med fullt fog kan vänta, att de verkliga inkomsterna 
komma att öfverstiga de beräknade med flere gånger den summa, 
hvarom här är fråga. Härpå ha också motionärerna stödt sin motion.

Lojalt nog ha norrlandsrepresentanterna i denna kammare icke 
någonsin förr väckt på tal frågan om ökadt anslag för denna banas 
byggande, ehuru de därtill fått många uppmaningar från sina kom- 
mittenter. Men då det nu visar sig, att budgeten tål vid en dylik 
ökning, och alla betänkligheter i åtskilliga militära afseenden, på 
hvilka man förut åberopat sig, äro undanröjda, ha vi ansett, att 
man borde försöka att, äfven emot statsutskottet, få kammaren att 
beakta hvad som verkligen kräfves i denna sak. Tv huru man än 
må resonera om banans rentabilitet och om låneväsendet, måste 
det dock erkännas, att det för en stat, som vill fylla sitt ändamål 
och tillgodose alla berättigade statsintressen, icke är försvarligt att 
sedan man påbörjat en anläggning utföra arbetet på sådant sätt, 
att man förstör och förslösar penningar under förebärande af en 
verklig eller förment fattigdom och en rädsla för att tynga för 
mycket på budgeten, men just genom detta förfarande kastar bort
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penningar onödigtvis. Det är icke rätta sättet att gå fram, men 
det är just så. som man bär gjort. Det liar nämligen beräknats, 
att den ränteförlust, som staten lider genom den nuvarande begräns
ningen af byggnadskapitalet till 500,000 kronor, .skulle komma att 
uppgå till cirka 1,100,000 kronor, hvarjemte det onödiga fördyrandet 
af administrationskostnaderna tillika med förlusten på grund af 
minskad eller uteblifven trafik representerar bortåt 600,000 kronor. 
Det blir således mellan en och en half och två millioner kronors 
förlust på icke fullt fyra millioner i byggnadskostnader.

Detta är visserligen approximativa siffror, och den siste talaren 
anmärkte med fog, att i verkligheten slår saken kanhända helt 
annorlunda ut: då banan öppnas, blir det kanske ingen trafik att 
tala om, hvarför banan icke heller då kommer att bära sig. Ja, om 
den saken kunna vi icke stå här och tvista; vi äro icke profeter 
någon af oss och kunna icke med någon säkerhet förutse framtida 
händelser. Men erfarenheten från alla öfriga svenska järnvägs
byggnader visar dock. att de alla efter någon tid kommit därhän, 
att de bära sig någorlunda, nämligen så, att de gälda driftkost
naderna och äfven lämna någon ränta. Helt annorlunda än nu lät 
det hos alla myndigheter och äfven hos fackmännen, då på sin tid 
norra stambanans fortsättning frän Bräcke till Långsele—Umeå— 
Boden beslutades. Då antog man, med full rätt tror jag, att dess 
rentabilitet i icke ringa mån berodde på sammanbindningen med det 
finska järnvägsnätet och man var då säker på, att den norrländska 
banan skulle därifrån tillföras en trafik, som komme att minska 
ränteförlusterna och så småningom gifva behållning — en trafik, 
som dessutom vore af mer än vanlig betydelse för järnvägen där- 
utinnan. att den till afsevärd del utgjorde icke lokaltrafik, utan 
sådan trafik, som ginge ned till de mellersta delarna af Norrland 
eller till det än sydligare Sverige. Jag medgifver, att detta är 
svårt att bestämdt förutsäga, och jag lämnar därför, liksom den 
föregående talaren, den ekonomiska sidan af saken och erkänner, att 
statsmakterna här ha på ett mycket verksamt och tacknämligt sätt 
understödt Norrlands befolkning, så att vi från vår sida visst icke 
ha att klaga eller framställa några förebråelser. Men jag ber dock 
att få framhålla, att detta sista järnvägsarbete hittills ledts så. att 
pa 2 år, med undantag af broarne, icke mer än 1 kilometer af 
banan blifvit färdigbyggd. Själfva arbetet har förresten bedrifvits 
i alldeles motsatt ordning mot den, som den förre talaren teoretiskt 
framkonstruerade, då han nämnde, att det bär vore fråga om det 
första stadiet af banbyggnaden, terrassering och väganläggning, och 
att sedan skulle komma de stora brobyggnaderna och öfverbygg- 
naderna m. m. Tvärtom hafva de små belopp, som hittills blifvit 
beviljade, just användts för att köpa järnöfverbvggnader till broarne 
och för att anlägga deras landfästen, men hufvudsakligen till lands- 
vägsarbetet Boden—Morjärv. Af själfva järnvägen har man däremot 
på dessa år icke byggt mer än 1 kilometer vid Kalix älf. Det är 
således icke en sådan där första fas utaf järnvägsbyggnaden, som 
nu afslutats. utan hela arbetet med järnvägens terrassering återstår
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och en del af väganläggningen. Härtill ha vi år 1907 disponibla
17,000 kronor. Detta är ju ett så enastående sätt att sköta en 
järnvägsbyggnad, att man nästan niåste saga, att det är en absurditet, 
som vi icke kunna stå till svars för.

Emellertid vill äfven jag än en gång framhålla, att det ekono
miska icke här får spela en afgörande roll, ty det stora statsintresset 
med denna banas anläggande har varit att sammanbinda Tornedalen 
och dess burgna, talrika och laglydiga befolkning, som, ehuru finsk
talande, dock är svensk och älskar det svenska fosterlandet, dess 
konung och folk. Denna befolkning ser nu med längtan och för
hoppning mot den stund, då den skall kunna knytas samman med 
sitt fosterland, och den förstår icke de hinder, som man därför vill 
lägga i vägen.

Men vid beslutet om denna banas byggande både staten äfven 
eu annan uppgift att tillgodose, nämligen att kraftigt hjälpa jord
bruket i denna floddal, som i afseende å bördighet icke har sin like 
knappast inom hela detta land — jordmånen där är i bördighet 
jämförlig med själfva Skånes mark.

Slutligen har ändamålet här äfven varit att genom denna bana 
sprida vår svenska kultur och vårt svenska språk ännu vidare.

Detta är dessa stora intressen, som här böra tillgodoses, och 
gentemot dem spela i detta fall den föreburna hänsynen till vår 
budget och vår kredit en ringa biroll. Skall man nu för dessa 
bihänsyn uppskjuta saken ytterligare 6 å 7 år? Jag hoppas, att så 
icke skall ske, och jag vågar tro, att. när nu de militära betänklig
heterna äro undanröjda, och någon tveksamhet icke längre råder, 
om hvar man skall söka knyta denna bana till den finska vid Torne 
älf, och då vidare — ehuru den siste talaren tycktes betvifla det — 
Bodenfästningen enligt den därför uppgjorda planen blir fullbordad 
redan innan denna bana hinner färdigbyggas, kammaren skall be- 
hjärta den sak, hvarom nu är fråga, och bifalla reservanternas för
slag-, till hvilket jag tillåter mig att yrka bifall.

Herr Berggren, Emil: 1904 års Riksdag beslöt att fortsätta 
norra stambanan från Morjärv, dess dåvarande ändpunkt, fram till 
Lappträsk. Därmed sammankopplades ett beslut att bygga 2 lands- 
vägsdelar, dels en militärväg Boden—Morjärv, och dels en fortsättning 
af denna militärväg från Morjärv till Lappträsk. För själfva ban- 
byggnaden beräknades och beviljades cirka 4,000,000 kronor, för 
den södra delen af landsvägsbyggnaden 615,000 kronor och för den 
norra delen 628,000 kronor. Hvarför denna sammankoppling af 
frågorna skedde, är för den oinvigde kanske icke så lätt att i första 
hand utröna. Hvad den södra delen af militärvägen beträffar, kan 
den icke anses ha något som helst sammanhang' med eller direkt 
betydelse för järnvägsbyggnaden Morjärv—Lappträsk, emedan järn
vägen mellan Boden och Morjärv redan ju var färdig år 1902 och 
en s. k. materialväg hade jämväl byggts för denna handel. Hvad 
åter den norra delen af militärvägen beträffar, kan ju samman
kopplingen förklaras däraf, att man tänkt sig, att om denna militär-
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Andag nu väg blef färdigbyggd, så att densamma kunde användas till material- 
'''^tarn^anan' V^S’ därigenom en icke oväsentlig kostnad skulle kunna inbesparas 
från Morjärv statsveiket.
till Lappträsk För påbörjande af dessa sålunda sammankopplade företag har 

m. m. Riksdagen för hvartdera af åren 1905, 1906 och 1907 anvisat 
(Forls) 500,000 kronor. Af de för åren 1905 och 1906 anvisade 1 million 

kronorna ha dock för järnvägsbyggnaden endast användts 240,000 
kronor; resten har åtgått dels till färdigbyggande af militärvägen 
Boden—Morjärv, hvilken kostat 615,000 kronor, dels till landsvägen 
Morjärv—Lappträsk, för hvilken utgifvits 145,000 kronor. För inne
varande år står såsom nämnts likaledes till förfogande 500,000 
kronor. Det är väl skäl att antaga, att arbetsplanen för innevarande 
år är så uppgjord, att militärvägen på sistnämnda sträcka göres 
färdig, innan själfva järnvägsbyggnaden i någon större skala på
börjas. Då från de för denna sträcka beräknade 628,000 kronorna 
dragas redan utgifna 145,000 kronor, återstå för detta vägföretag
488.000 kronor. För själfva järnvägsbyggnaden finnas alltså blott
17.000 kronor för innevarande år. Såvidt jag kan uppfatta saken, 
har således hittills icke alls varit fråga om någon järnvägsbyggnad, 
utan endast om landsvägsbyggnaden. Och vill man utröna, huru 
lång järnvägssträcka som blifvit byggd, så finner man, att den utgör 
icke ens 1 kilometer, som den föregående ärade talaren antog, utan 
endast 200 å 300 meter: något linjearbete i egentlig mening på 
norra sidan om Kalix älf är nämligen icke alls påbörjadt, utan hvad 
som hufvudsakligen har gjorts är, att landfästen blifvit lagda på 
bägge sidor om Kalix älf för järnvägsbron och att eu del öfver- 
byggnadsårbeten för denna bro vidtagits. Så förhöll det sig åtmin
stone i böljan af detta år, då jag besökte platsen.

Att själfva järnvägsbyggnaden fortskrider så långsamt, som 
fallet varit och är, beror naturligtvis på de små anslagen. Detta 
förhållande verkar så mycket mera egendomligt, som man vid genom
läsningen af alla utredningar och uttalanden i denna fråga, både 
från järnvägsstyrelsen och från Kung!. Maj:t, finner det mest ampla 
erkännande af denna banas stora betydelse såväl i ekonomiskt som 
i socialt och politiskt afseende. Men Riksdagen har vid detta 
anslags beviljande fäst det villkoret, att det erforderliga beloppet 
skulle utgå af skattemedel, och på grund af detta Riksdagens ut
talande fann regeringen, som för hvartdera af åren 1905 och 1906 
tillstyrkte beviljandet af hela det af järnvägsstyrelsen förordade 
anslaget 1,000,000 kronor, i fjol anledning att frångå denna sin 
hållning och i stället äska blott enahanda belopp, som Riksdagen 
föregående år beviljat, nämligen 500,000 kronor. Detta anslag be
viljades äfven då af Riksdagen.

I år har Kung!. Maj:ts regering gjort samma framställning, 
och statsutskottet har funnit skäl att i sin ordning hänvisa till 
regeringens åsikt och framhållit, att då regeringen icke begärt mer, 
så bör den icke få mera. Sålunda skjuta Kung!. Maj:ts regering 
och statsutskottet skulden på hvarandra. För att komma ur denna 
cirkelgång torde det vara nödvändigt, att Riksdagen ändrar åsikt,
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såframt den icke anser såsom alldeles nödvändigt, att denna stam- 
banebyggnad skall fortgå ännu 7—8 år, — men dot borde icke få 
fortgå på detta sätt. Det har framhållits så många talande och 
bevisande skäl härför i alla dessa utredningar, som förelegat, att de 
icke torde behöfva vidare omnämnas. Jag vill också endast i största 
korthet framhålla några synpunkter.

Hvad den ekonomiska sidan beträffar, sä har det framhållits, 
att det ur statsfinansiell synpunkt är ofördelaktigt att bygga på detta 
sätt, då administrationskostnaderna komma att åsamka staten sä 
störa utgifter, att de uppväga, om icke mer än uppväga hvad staten 
vinner genom att bygga långsamt.

Ur social och kulturell synpunkt sedt, gäller ju frågan it ena 
sidan att bereda kommunikationsmedel åt en landsända, som icke 
förut haft sådana men som äger tillfälle och förmåga att redan från 
första stund i hög grad tillgodogöra sig desamma och som därjämte 
är mäktig af en ganska stark utveckling samt å andra sidan, och 
den icke minst viktiga, att det öfriga Sverige får med sig intimare 
förenadt en landsdel och ett folkelement, som hittills såväl i språk 
som seder och bildningsståndpunkt haft mycket litet samband med 
öfriga äfven närliggande delar af Sverige.

Ur politisk synpunkt böra vi komma i håg, att det gäller en 
gränsprovins och en ganska viktig sådan. Befolkningen, som är 
tätast utefter älfstranden (Torneälfven) står i mycket liflig och 
daglig förbindelse med befolkningen inom Rysslands område på andra 
sidan gränsen. De tala samma språk. De hafva samma seder och 
bruk och stå på samma kulturnivå. Det är som de voro ett folk, 
hvilket de också i viss mån äro. De stå i släktskapsförbindelse 
med hvarandra. De hafva gemensamma företag, gemensamma in
tressen. Det finnes sålunda många mejerier på den svenska sidan, 
som tillföras mjölk från den finska. Det finnes till och med såg
verk ofvan Matarengi på svenska sidan, som hafva delägare på 
finska sidan. Det förefaller därför som någon gränsskillnad icke 
förefunnes eller borde finnas landen emellan.

Den svenska befolkningen är mycket vänligt stämd mot och 
hyser vördnad för den svenska regeringen och för Sveriges lagar. 
Den finska befolkningen är också såsom af det ofvan sagda torde 
framgå vänligt stämd mot sitt svenska broderfolk. Medan dessa 
lyckliga förhållanden ännu äga rum och då vi alla veta, hvilka inre 
strider som försiggå inom vårt norra och östra grannland, hvilka 
strider kunna leda — vi veta icke hvart —• synes det mig vara 
skäl att med öfriga Sverige snarast möjligt fastare förena denna 
landsdel; och detta kan endast ske genom järnvägens framdragande. 
Jag tillåter mig i detta hänseende att till Riksdagen uttala ett 
vördsamt: »gif akt»!

Det är så ofantligt mycket, svenska staten hittills förlorat i 
Norrbotten, fjärdedelen af hela Sveriges areal, genom brist på förut
seende och en för sent vaknad skarpblick. Riksdagen bör tillse, 
att staten icke gör ytterligare vare sig indirekta eller direkta för
luster.
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Riksdagen har för flere år sedan beslutit att bygga denna järnväg, 
att räcka denna landsdel eu hjälpande och stärkande hand; — men 
vi skola icke uppskjuta därmed tills i morgon eller i öfvermorgon 
eller om en 7 — 8 år — utan vi skola göra det i dag — nu.

Herr talman, jag ber att få yrka bifall till reservanternas 
förslag.

Herr Fränekel: Det plägar ju vara vanligt vid behandlingen 
af en järn vägsfråga, att man i första rummet behandlar själfva 
järnvägsanläggningen och sedan bestämmer, på hvad sätt medel 
skola anskaffas till den järnvägens utförande. Det borde sålunda 
vara min plikt att, då jag tänker yttra mig i denna fråga, gä 
samma väg. Men denna fråga har fått en särskild vändning genom 
de beslut, som Riksdagen förut fattat, och det gör, att jag tager 
mig friheten att först se till, huru denna järnvägsanläggning ställer 
sig till den ekonomiska frågan.

Hvad har då skett? Jo, Riksdagen har år 1904 beslutit, att 
eu järnväg skall byggas i fortsättning från Morjärv (sannolikt till 
ryska gränsen), men ännu blott besluten till Lappträsk. På samma 
gång detta beslut fattades, var man emellertid öfverens om, att 
denna järnvägsanläggning icke hade tillkommit af några ekonomiska 
skäl, utan tillkommit, under det man fullt visste, att de medel, som 
här måste läggas ned på järnvägsanläggningen, lades ned af helt 
andra skäl, och att man därför måste vara beredd på uppoffringar. 
Man frågade sig då, hur långt andra delar af landet skulle gå i 
uppoffring, för att man skulle kunna vinna detta, af alla önskade 
mål att närma denna del af landet till den öfriga. Man sade: 
»Järnvägen skall byggas, men då den skall byggas och vi veta, att 
den icke kan lämna någon ekonomisk afkastning, måste de skatt
dragande bära omkostnaderna för banans anläggning, och då så sker, 
vågar man icke begära mera än 500,000 kronor om året för att 
därmed så småningom fullborda banan.»

Detta beslut har Riksdagen respekterat genom tre särskilda 
beslut, hvarigenom man årligen anslagit 500,000 kronor.

Alla hafva varit medvetna om, att man genom att bygga med 
ett så litet belopp som detta skulle fördyra anläggningen — det 
var ju alldeles klart — men man ville icke frångå den solida prin
cipen, att då man, så att säga, tillåter sig en sådan utgift och då 
man vet, att någon afkastning icke kan komma ifråga, ännu mindre 
någon amortering, så skall man icke för en sådan utgift upplåna 
medel för svenska staten. Denna solida princip, som Riksdagen 
alla dessa tre år iakttagit, bör man vara stolt öfver och icke kasta 
öfverbörd därför, att dessa landamären, som banan skall nå, önska 
få banan färdig fortare. Jag kan sålunda icke godkänna den princip, 
som här uttalats, att om icke budgeten räcker till att öka anslaget 
med 700,000 kronor, skall man anlita lånevägen. Nej, mina herrar! 
År det så, att Riksdagen på grund af de ömmande skäl, som fram
kommit, vill gå fortare med denna järnvägsanläggning, måste Riks-
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dagen ]>ita i det sura äpplet och belasta sill budget med dessa
700,000 kronor.

Då säger man som eu föregående talare: »budgeten räcker väl 
till och kan belastas». Det är nästan väl tidigt att nu tala om 
livad budgeten tål, men i förbigående skall jag nämna, såsom också 
synes af de utdelade handlingarna i dag, att man redan på sjätte 
hufvudtitelu dragit ganska stora växlar på budgeten, då man inom 
statsutskottet föreslagit, att för anläggningen och underhåll af vägar 
det förut anslagna beloppet, 1,000,000 kronor, som är afsedt för 
hela landet, skall ökas med icke mindre än 250,000 kronor. Detta 
belopp måste belasta budgeten, och det är utsikt till, att det beviljas. 
.lag vill härmed hafva sagt, att om ett beslut kommer att fattas att 
här i stället för 500,000 kronor använda 1,200,000 kronor, bör man icke 
tänka, såsom reservanterna sagt, att man skall framskjuta till Riks
dagens slut valet, huruvida man skall gå lånevägen eller icke, utan 
redan nu måste man besluta sig för, om man skall belasta budgeten 
därmed, och Riksdagen måste taga konsekvenserna af sitt beslut.

Nu frågas: håller allt det streck, som blifvit sagdt i afseende 
å huru dessa arbeten böra bedrifvas?

Jag vågar påstå, att de ränteförluster, som man här talat om 
orsakas genom det långsamma byggandet, blifva annorlunda, om 
man betraktar saken såsom den föreligger, när man nämligen får 
järnvägen färdig, den icke blott icke lämnar medel till räntans betal
ning. utan lämnar en ytterligare förlust, .lag bär framför mig eu 
järnvägsstatistik för de år, under hvilka linjen Boden —Morjärv varit 
öppnad, och resultatet ställer sig så, att redan första året, då denna 
bana öppnades, hade man en underbalans af 2, i s procent å hvad 
banan hade kostat.

Denna underbalans och detta resultat hafva habit sig tämligen 
oförändrade, ibland något fallit, men icke mycket. År 1904 var det 
uppe i 2,19 procent.

Nu har jag fått 1905 års berättelse, och därur visar sig, att 
förlusten på banan Boden—Morjärv ännu belöper sig till 2,6 procent. 
Den har nu ökats naturligtvis därför att utgifterna för aflöningar 
och dylikt ökats hvarje år. Däraf torde herrarna finna, att om jag 
beräknar den ränteförlust, som uppstår genom den längre byggnads
tiden, så har jag att motse, då denna bana blifvit färdig, en förlust 
af ytterligare 2 1 ., procent däröfver.

Huru jag än brådskar för att komma fram till detta dåliga 
ekonomiska resultat, hjälper det icke, och banan bygges ju af helt 
andia skäl.

Man säger vidare, att administrationskostnaderna genom byg
gandet af banan under så lång tid växa och fördyras. Det veta vi 
alla, att om man byggem en sak långsamt, kostar det mera, än om 
man bygger fort. Alla dessa siffror om administrationskostnaderna 
borde man emellertid hellre gömma undan än lägga fram, ty jag 
anser, att man begått fel i afseende å anordningen för förvaltningen 
vid byggandet af järnvägen för detta lilla kapital. Jag har i samma 
statistik sett, att i rapporterna för byggandet af banan Boden—
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Anslag au Morjärv år 1905 stod antalet man. som blifvit använda på denna 
f°rtuvmbwnan ’f kana, uppgifvet, och befinnes det, att under september månad var 
från Morjärv det 219 man, som användes, men att detta antal nedgått till 50. 
till Lappträsk Jag frågar herrarna, om det skall vara nödvändigt för att leda en 

så beskaffad arbetsstyrka, att anordningarna kräfva en kostnad af
21,000 kronor om året. Jag tror, att om man med god vilja vill 
använda detta lilla årliga anslag, skall man på ett jämförelsevis 
fördelaktigt sätt få banan byggd.

Nu bar man, som nämndt, opåmindt gifvit anvisning att använda 
lånemedel till detta ändamål, och man tänker icke på, hvilka belopp 
man måste vara betänkt på att upplåna för järnvägsändamål. Man 
har hört uppgifvas, att vi redan denna riksdag hafva att förvänta 
en kung!, proposition om anslags beviljande för byggande af den 
s. k. Inlandsbanan. Den banan hoppas man småningom skall blifva 
rentabel, och där måste lånemedel användas. Under sådana för
hållanden kan det vara skäl att icke draga allt för stora växlar på 
lånevägen i förväg, ty de behöfvas för Inlandsbanan.

Man bar vidare sagt, att ett exempel i afseende å lånevägen 
bar man förut haft med hänsyn till gamla Norrlandsbanan. Nej, 
mina herrar! Det är alldeles tvärtom. Riksdagen har förut slagit 
in på den solida vägen, att i den mån budgeten lämnat tillgång 
därtill, bär man tagit stora belopp, ända till 4,000,000 kronor, af 
skattemedel, i stället för att anlita lånevägen, emedan man ansett 
det fördelaktigt att icke låna medel till ett företag, som man icke 
kunde fullt förränta och icke amortera genom vinsten därå.

Det torde icke hafva undfallit herrarna, hvilka debatter här 
fördes, då här beslöts en fortsättning af banan Boden—Morjärv till 
finska gränsen, och att man då af rent militära skäl ansåg, att den 
icke borde byggas längre än till Lappträsk.

Nu säger man: »Vi skola skynda oss, så att vi komma åtmin
stone till Lappträsk. Så fort man kommer dit, får man en ganska 
stor genomgående trafik norrifrån.» Men när man kommer till 
Lappträsk, och kanske innan man kommer dit. så kommer den frågan 
upp, hur man skall förbinda banan med den finska, och då kommer 
naturligtvis också den frågan upp, på hvilken punkt det af strate
giska hänsyn kan vara lämpligt att förbinda den finska banan med 
den svenska.

Jag vågar en förutsägelse. Jag tviflar på, att den där tvär
banan, när den förbindes med den finska, skall kunna gifva några 
sådana resultat, att det är skäl, att man påskyndar fullbordan af 
densamma.

Här har vidare yttrats af en ärad representant från Norrbotten, 
att det är anledning, att vi fästa det folk, som bor därborta, 
hastigare vid Sverige. Har det icke varit på samma sätt i öfriga 
län? Hafva icke öfriga delar af landet måst vänta på att så 
småningom komma i förbindelse med det öfriga Sverige genom 
stambanenätet? Är det då orimligt, att detta jämförelsevis lilla 
antal, som man nu vill förbinda med det öfriga landet, får vänta 
något, då man vet. att hela anläggningskostnaden bestrides genom
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rena uppoffringar från det öfriga landet V Jag tror. att man kan 
försvara åtgärden, ty de däruppe höra veta, att vi närma oss dem. 
sa godt vi kunna.

Sedan har man klandrat, att man bär först byggt landsvägen 
från Morjärv till Lappträsk och icke banan. Ja, så lät det icke, 
då man beslöt banan. Man framhöll, att om också icke denna 
landsända genast kunde få en järnväg, så kunde den åtminstone få 
en landsväg, som med lätthet kunde trafikeras till banans ändpunkt. 
Morjärv, som redan då var färdig. Jag tror, att äfven ur den syn
punkten kan man vara belåten, att denna landsväg blifvit byggd.

Här har vidare af en talare framhållits, att det icke är klokt 
att vid en byggnad som denna det ena året bevilja litet och det 
andra året mycket och på det sättet variera.

Det upplystes inom utskottet, att det sätt. hvarpå arbetet drifves, 
är det, att den personal, som användes, användes blott under sommar
månaderna. Under vintern åter har den sitt arbete i skogarna. 
Skulle man nu i ett slag höja anslaget till 1,200,000 kronor, då 
måste arbetsstyrkan ökas, och då kan man icke nöja sig med det 
folk, som finnes däruppe, utan man måste skicka manskap dit. Därtill 
kommer, att jag icke kan fatta en förändring pff denna summa annor
lunda än så, att Riksdagen skulle frångå de principer, som följdes, 
då beslutet om järnvägens byggande fattades. Detta var äfven 
Kungl. Maj:ts mening, då frågan nu framlades.

På grund af hvad jag sålunda anfört, skall jag, herr talman, 
anhålla om bifall till utskottets förslag.

Herr Enhörning: Kungl. järnvägsstyrelsen har i sin skrifvelse 
till Kungl. Maj:t i denna fråga liksom också motionärerna från denna 
kammare helt och hållet sammanstämt i sina åsikter däruti, att det 
icke allenast är af sakens natur fullt påkalladt, utan också nöd
vändigt, att arbetet å ifrågavarande bana och landsväg bedrifves i 
raskare tempo än hvad omständigheterna hittills medgifvit. Kungl. 
järnvägsstyrelsen har äfven med all kraft understrukit den stora 
betydelse i politiskt, socialt och ekonomiskt afseende, som måste 
tillmätas stambanans framdragande snarast möjligt till finska gränsen.

Den har också med all tydlighet framhållit, att banan till Lapp- 
träsk icke kan beräknas nå sin fullbordan förrän under år 1915, 
om den skall byggas endast af statsmedel med ett årsanslag af en 
half miljon kronor.

Vidare framhåller samma styrelse, att med ett dylikt byggnads
sätt kommer administrationskostnaden att blifva oproportionerligt 
stor och att statsbanan Boden—Morjärv, som nu lämnar ekonomisk 
förlust, icke har utsikt till förbättring af det ytterst dåliga trafik
resultatet, så länge banans slutpunkt är förlagd till Morjärv. För
lusten år 1904 uppgick, såsom herrarna nyss hörde, till 105,000 
kronor. Enligt styrelsens förmenande finnes det grundad anledning 
antaga, att, när banan en gång blir färdig och öppnad, trafik- 
resultatet skall blifva betydligt bättre, men, säger styrelsen, en 
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lönande trafik torde dock icke kunna påräknas, förrän stambanan 
framdragits till sådan plats vid finska gränsen, att lämplig anslutning 
till finska järnvägsnätet kunde vinnas.»

Men skall man nu vänta till 1915 för att få banan framdragen 
till Lappträsk, huru länge skall man då vänta för att få den fram 
till Torneåälfven? Först blir det en kanske lång strid, om banan 
skall dragas till Karungi eller Haparanda, och så måhända blir det 
samma långsamma fortsättning som Morjärv—Lappträsk, allt under 
det staten gör en kolossal ränteförlust genom att bygga med, en 
dylik snigelgång.

Kung!, järnvägsstyrelsen fäster också Kung]. Maj:ts uppmärk
samhet på det anmärkningsvärdt gynnsamma resultatet, som järn
vägen Gellivara—Riksgränsen åstadkommit genom främjande af svensk 
odling bland den finsktalande befolkningen i de trakter, som banan 
genomlöper, och likväl var det finska språket ej så öfverväldigande 
i de trakterna, som det är öster om Kalix älf. Helt säkert kommer 
denna statsbana därför att få en större betydelse för svenska språket 
och för svensk kultur än någon af våra svenska järnvägar hittills 
haft. Och ändå synes man föredraga att vid byggandet af den 
banan skynda mycket långsamt fram, ehuru den banans färdig
byggande skänker oss i ordets egentliga bemärkelse de bästa ut
sikter att, såsom skalden säger: »inom Sveriges gräns eröfra Fin
land åter».

Man säger, att Norrlands befolkning mångenstädes är efter- 
blifven, men hvem kan undra därpå, då den så länge fått vänta på 
de fördelar, som vi andra i sydligare delar af Sverige många år
tionden haft förmånen af.

Såsom ett bevis därpå kan jag anföra att, enligt en notis i 
tidningarna för ett år sedan, en fjällets son kom ned till norra stam
banan för att taga ett järnvägståg, som han förut aldrig sett, i 
betraktande. Han stod och väntade på en station, tåget korn, och 
åsynen af det i hans tycke gigantiska lokomotivet öfverväldigade 
honom till den grad, att han blef helt förskräckt och flydde undan, 
så hastigt han förmådde.

Om fortsättandet af banbygget öster om Kalix älf skall fortgå 
lika långsamt som hittills, då är fara värdt, att befolkningen i dessa 
trakter, som alla århundraden igenom fått lita på sig själf, kommer 
att anse Sveriges representation efterblifven i fråga om spridande 
af svensk odling och svensk kultur i landets afkrokar. Och dock 
veta vi hvilket kärnfriskt och starkt folk, som där lefver. Det 
hafva vi sett, då dessa trakters söner voro på fältmanöver under 
de senare åren. De voro oemotståndliga. »Det riktigt regnade 
lappar», såsom en krigare från sydligare trakter uttryckte sig om 
deras attack. Herr statsrådet och chefen för civildepartementet 
finner i likhet med järnvägsstyrelsen flera skäl tala för önskvärd
heten af att denna banbyggnad kunde påskyndas mer än hittills, 
och han anser det äfven ekonomiskt ofördelaktigt särskildt med 
hänsyn till administrationskostnaderna att bedrifva arbetet med sa 
ringa intensitet. Men han kommer till det resultat han gör, därför
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att Riksdagen en gång ansett kostnaderna för bygget böra bestridas 
af anslagsmedel, -lag är dock för min del öfvertygad därom, att, 
herr statsrådet, hvilken ju är känd för att hysa mycket stort intresse 
för järnvägar, skulle glädja sig i lika hög grad som befolkningen i 
de trakter banan kommer att genomlöpa, om Riksdagen ville slä in 
pa en annan väg och i stället följa järnvägsstyrelsen, motionärerna, 
och reservanterna. Visserligen är det icke något sjumilasteg framåt, 
men det lofvar dock något mer för framtiden för den del af vår 
befolkning, som där under århundraden brutit bygd och där funnit 
sin utkomst. Då man tänker sig en del af denna befolknings verk
ligen afskilda belägenhet, sä må man sannerligen icke undra på, att 
ett sådant spörsmål en gång kunde uppstå hos en man, som ömmade 
för deras tålmodighet och uthållighet och hvilket gaf sig uttryck i 
ungefär denna tanke: vore det då icke bättre att flytta ned denna 
befolkning till gästvänligare bygder i vårt land? Man får nu icke 
undra på att statsutskottet följt regeringen, som ju i själfva verket 
ansett sig böra följa föregående uttalanden från statsmakternas sida. 
Men tiderna voro då annorlunda. Då var det svårt att få budgeten 
att balansera, och förty måste nya skatteobjekt uppsökas. Nu 
däremot lefva vi under lyckligare förhållanden, och jag undrar, om 
icke detta kan vara en anledning till att påskynda detta banbygge 
och frångå de principer man förut följt. Jag föreställer mig, att 
man — ändock man följde reservanternas yrkande — kunde bygga 
denna statsbana uteslutande med anslagsmedel af 500,000 kronor per 
år. Det skulle enligt mitt förmenande tillgå så, att statsmakterna 
nu anslå 1,200,000 kronor per år, tills banan blir färdig. Häraf 
amorteras af anslagsmedel årligen en half miljon, tills allt är betaldt, 
och resten förskotteras af riksgäldskontoret med lämplig räntegodt- 
görelse af t. ex. 3,6 procent per år. hvilken ränta erlägges af 
statens järnvägar, hvilka genom ett raskare färdigbyggande af banan 
enligt järnvägsstyrelsens egen uppgift så mycket snarare skulle undgå 
den förlust af 105,000 kronor, som nu årligen uppstår å bandelen 
Boden—Morjärv. Denna ränteutgift kan ju helt säkert uppvägas 
af en så mycket större intäkt af denna statsbana, jag menar Boden 
—Morjärv, och äfven å bandelen Morjärv—Lappträsk under de 
närmaste åren före år 1915. Men denna ränteutgift spelar i själfva 
verket icke så stor roll, om de förhoppningar, som så länge närts 
af befolkningen däruppe, infrias. Det betyder svenskt språk i bygder, 
där det sällan tillförene förmärkts under hvardagslifvets enformiga 
arbete, och hvem vill icke då göra en uppoffring om än ganska 
kännbar.

Statsutskottet, förstår jag, har svårt att få debet och kredit 
att gå ihop, och därför måste det vara ytterst försiktigt beträffande 
anslagen, ty många och stora kraf ställas på statens kassa, men 
jag är dock öfvertygad därom, att såväl utskottet som Kungl. Maj:t 
skall med glädje se, om denna fråga nu kunde lösas på något sätt, 
och därför vågar jag, herr grefve och talman, yrka afslag på ut
skottets hemställan och bifall till reservationen.

:i;>

Anslag till 
fortsättning af 

stambanan 
frän Morjärv 
till Lappträsk
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Anslag till 
fortsättning af 

stambanan 
frän Morjärv 
till Lappträsk 

in. rn.
■Forts.

Herr Berggren, Emil: Jag skall endast be att med några få 
ord få bemöta hvad den siste ärade talaren från statsutskottet 
anförde.

Han nämnde då, bland annat — om jag börjar med hvad han 
yttrade till sist — att man hade klandrat, att landsvägen byggts 
före järnvägen, och han framhöll såsom en fördel för befolkningen, 
att så hade skett. Ja, det hade varit mycket fördelaktigt, om det 
varit landsvägen från Morjärv till Lappträsk som gjorts färdig förut, 
men den är endast påbörjad ännu och blir icke färdig förrän i slutet 
af detta år. utan det var militärvägen Boden—Morjärv, som för järn
vägsbyggnaden Morjärv—Lappträsk är fullkomligt obehöflig. Stam- 
banedelen Boden—Morjärv var färdig redan 1902 och en material väg 
finnes äfven vid sidan af denna järnväg. Hade däremot landsvägen 
Morjärv—Lappträsk färdigbyggts först, hade det icke allenast varit 
fördelaktigt för befolkningen norröfver utan jämväl mycket fördel
aktigt för järnvägsbyggnaden själ!

Efter jag är inne på detta ämne, skall jag be att få framhålla 
några af de naturförhållanden, som äga rum omkring Morjärv. På 
östra sidan af Kalix älf är det en mycket svår terräng med höga 
uppskjutande bergryggar, där landsvägen går fram. Sannolikt är 
den nu befintliga vägen Morjärv—Nederkalix byggd under Karl den 
tolftes tid, då man steg upp på en höjd och tog sikte på närmast 
liggande bergtopp, dit vägen då leddes. Stigningen på vägen är icke 
1 på 15 eller 20, utan den är 1 på 5, 4 eller kanske därunder. 
Det är. såsom i motionen framhållits, rent af djurplågeri och förena dt 
med lifsfara för människor att vissa årstider, då det är liårdt 
fruset och innan det blir fullständigt slädföre, använda denna väg.

Vidare nämndes, att det var strategiska skäl, som gjorde, att 
man gick så långsamt. Generalstaben har förklarat, att den icke 
har någonting emot att järnvägen dragés fram till Lappträsk. När 
den kommer dit, är det ännu tre mil i ena riktningen och fyra ä 
fem mil i andra riktningen, innan man kommer fram till gränsen. 
Så från den sidan möta icke några svårigheter.

Sedan kommer frågan om räntabiliteten. Det är egendomligt 
att. just då det är fråga om denna banbyggnad, begär man. att 
den genast skall kunna gifva afkastning. Det torde icke hafva 
varit fallet i fråga om andra banbyggnader, och de hafva icke heller 
under de första åren gifvit någon afsevärd inkomst. Därför bör 
man icke heller här tänka på att det skall blifva så ofantligt mycket. 
För min del är jag dock öfvertygad om att, när järnvägen kommer 
fram till Lappträsk, skall det visa sig väsentligt högre intäkter af 
den, än man nu tror. Den löper in i en mycket rik dal med till 
stor del väl situerad befolkning, som verkligen har något att afyttra, 
jämfördt med den ort där banan nu har sin ändpunkt. Och för 
finska sidan kommer sannolikt en massa transitogods att föras söder
ifrån norrut och tvärtom. Det har däremot af samma talare fram
hållits, att inlandsbanan skulle komma att gifva räntabilitet. Utan 
att ingå på närmare jämförelser i det afseendet ber jag att fa 
sätta ett mycket stort frågetecken vid detta påstående.

36 Lördagen den 2 Mars.
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Sa framhölls det, att banan skulle byggas endast af ortens be
folkning. Det sker icke så. Det bär visat sig, att rallarna följa 
med hela vägen fram igenom. Det är det sydliga Sveriges arbetare 
till stor del och endast en mindre del af ortens befolkning.

Så framhölls det slutligen, att banan byggdes af humanitära 
och sociala skäl och att folket därför kunde vänta. År den humanitär 
— en sådan åsikt? År det skäl att låta detta folk vänta alla dessa 
år, medan södra och mellersta Sverige sedan långa tider haft och 
har förmånen af järnvägar och tillfälle att utveckla sig, att njuta 
af de ekonomiska fördelar, som ett sådant kommunikationsmedel 
medför? År det under sådana förhållanden skäl att låta denna be
folkning ytterligare vänta? Jag ber att fortfarande få yrka afslag 
på utskottets hemställan och bifall till motionärernas förslag.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, gjorde herr 
talmannen i enlighet med de därunder framställda yrkandena pro
positioner, först på bifall till hvad utskottet i förevarande utlåtande 
hemställt, samt vidare därpå att kammaren skulle antaga det förslag, 
som innefattades i den vid utlåtandet fogade reservation; och för
klarade herr talmannen sig finna den förra propositionen, hvilken 
förnyades, vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en omröstningsproposition af följande lydelse:

Den, som bifaller hvad statsutskottet hemställt i sitt utlåtande 
n:o 27, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Lördagen ilen 2 Mars.

Nej;

Vinner Nej, antages det förslag, som innefattas i den vid ut
låtandet fogade reservation.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:

Ja—56;

Nej—54.

Herr talmannen tillkännagaf', att anslag utfärdats till nu pågående 
sammanträdes fortsättande kl. 7 på aftonen.

Anslag till 
fortsättning af 

stambanan 
från 3Ior/ärv 

till Lappträsk 
m. in. 

(Forts.)
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Vid förnyad föredragning af statsutskottets den 27 nästlidne 
februari och den 1 innevarande mars bordlagda utlåtande n:o 28, 
i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående befrielse för 
Dejefors—Forshaga järnvägs och slussverks aktiebolag från skyldighet 
att underhålla järnväg vid Dejefors, biföll kammaren hvad utskottet 
i detta utlåtande hemställt.

88 Lördagen den 2 Mars.

Författnings- Föredrogs ånyo bevillningsutskottets den 27 sistlidne februari
förslag om ratt och den 1 innevarande mars bordlagda betänkande n:o 11, i anled- 
roVaWe^arT 11111S Kungl. Maj:ts proposition med förslag till förordning angående 

tulibehand- * rätt att hos generaltullstyrelsen erhålla upplysning rörande tull- 
ling. behandlingen af varor, afsedda att till riket införas.

Utskottet hade på anförda skäl hemställt, att Riksdagen, med 
förklarande att Kungl. Maj:ts förevarande förslag till förordning 
angående rätt att hos generaltullstyrelsen erhålla upplysning rörande 
tullbehandlingen af varor, afsedda att till riket införas, icke kunnat 
oförändradt bifallas, måtte antaga samma förslag med den ändring, 
utskottets vid betänkandet fogade författningsförslag utvisade.

På framställning af herr talmannen beslöts, att förevarande 
betänkande skulle företagas till afgörande sålunda, att författnings- 
förslaget föredroges paragrafvis, att af texten ej skulle uppläsas 
andra delar än sådana, beträffande hvilka uppläsning begärdes, samt 
att sist skulle föredragas rubriken och utskottets hemställan.

Utskottets förslag till förordning angående rätt att hos general
tullstyrelsen erhålla upplysning rörande tullbehandlingen af varor, 
afsedda att till riket införas.

§§ 1—0-
Godkändes.

§ i-
Denna paragraf hade följande lydelse:
Enligt Kungl. Maj:ts förslag:

Mot meddelad upplysning i tull- 
behandlingsfråga må klagan icke 
föras. Vägras sådan upplysning i 
de fall då, enligt hvad ofvan sägs, 
generaltullstyrelsen äger pröfva, 
huruvida upplysning må kunna 
meddelas, däröfver må ej heller 
klagan föras.

Enligt utskottets förslag:
Mot meddelad upplysning i tull- 

behandlingsfråga må klagan icke 
föras. Vägras sådan upplysning, 
däröfver må besvär anföras i den 
ordning, som är stadgad angående 
sökande af ändring i generaltull
styrelsens beslut.
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I fl aga om donna paragraf dåde reservationer afgifvits fardag om rätt
af herr CuouUi, som ansett Kung!. Maj:ts förslag till lydelse af JJ upplysning

I,;in!u"'i'ii den il Mars.
Författnings-

s, I i förordningen af praktiska skäl äga företräde framför det af 
utskottet framlagda, samt att utskottet förty bort tillstyrka bifall 
till Kung!. Maj:ts proposition äfven i denna del; och

af herr friherre Brrk-Fr/if>, som instämt med herr Cavalli.

rörande varors 
tullbe hand

ling. 
(Forls.)

Herr statsrådet Swartz: Jag har att tacksamt erkänna den 
välvilliga behandling, som Kungl. Majds föreliggande proposition hos 
utskottet rönt, i det att propositionen blifvit i alla delar utom just 
i föreliggande paragraf oförändrad tillstyrkt. Icke dess mindre skall 
jag tillåta mig att till kammaren rikta en vördsam vädjan att i sin 
välvilja mot Kungl. Maj:ts proposition gå ännu ett steg längre, i det 
jag kommer att hemställa, att kammaren behagade lämna sitt bifall 
jämväl i denna punkt.

Såsom herrarna känna till, rör det sig här om rätten att klaga 
öfver vägran från generaltullstyrelsens sida att meddela upplysning. 
Kungl. Maj:t har ansett, att en sådan rätt icke borde medgifvas. 
Utskottet har hemställt, att en sådan rätt måtte vederbörande 
beviljas. Ur principiell synpunkt lider det intet tvifvel, att icke 
utskottets .ståndpunkt är den riktiga, men här är det fråga om en 
praktisk åtgärd, och man kan då fråga, huruvida icke ur praktisk 
och lämplighetssynpunkt det kan anses, att Kungl. Maj:ts förslag 
är att föredraga. Meningen med hela den föreslagna tulltekniska 
byrån är ju den, att vederbörande, som ämnar verkställa någon 
import till riket, skall kunna så snabbt som möjligt på förhand 
erhålla så tillförlitliga upplysningar som möjligt angående den be
handling, som den ifrågasatta varan kommer att vid införseln till 
riket i tullhänseende underkastas. Då är frågan, hvilken väg som 
snabbast och säkrast leder till målet: den af Kungl. Maj:t föreslagna 
eller den af utskottet förordade. Jag ber att få fästa uppmärksam
heten därpå att, när prof af varan bifogas, måste generaltullstyrelsen 
alltid gifva den begärda upplysningen, antingen den utfaller på det 
ena eller andra sättet. Det är endast då icke prof på varan bifogas 
utan i stället för prof ritning eller beskrifning öfver varan aflämnas. 
som generaltullstyrelsen äger, för den händelse den finner ritningen 
eller beskrifningen icke tillfyllestgörande, förklara, att något besked 
om den blifvande förtullningen icke kan då lämnas utan måste i 
stället uppskjutas, till dess varan blir föremål för import. Nu är 
det klart, att denna förklaring från generaltullstyrelsens sida kommer 
icke att afgifvas med mindre än att generaltullstyrelsen i detta fall. 
liksom i många andra fall ifrågasatts, har att stödja sig på utlåtande 
från fullt tekniskt sakkunniga, så snart den icke kan lämna till
förlitligt besked på den framställda frågan med det material som 
förefinnes. Då frågas: är det praktiskt att låta vederbörande öfver
klaga hos Kungl. Maj:t sådan vägran från generaltullstyrelsens sida? 
Hvad som är säkert, icke kommer det slutliga svaret från Kungl. 
Maj:t att mycket snart komma klaganden till banda. Först har 
han JO dagar på sig för att klaga, efter det lian fått del af general-
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Författnings- tullstyrelsens beslut. Det kan ju hända, att han dröjer ända till 
lördag om rätt trettionde dagen. Det beror på honom själf. Men när saken kommer 
rörandevarors in till Kungl. Maj:t, är det gifvet, att Kungl. Maja måste i frågan 

tuiibehand- höra någon teknisk myndighet. Just därför att frågan är af teknisk 
linn- beskaffenhet kan Kungl. Maj:t naturligtvis icke underlåta att inhämta 

(Forts.) teknisk myndighets utlåtande i saken, ty inom vederbörande departe
ment kan icke den tekniska sakkunskap förefinnas, som behöfves 
för att säga: på sådan där ritning eller beskrifning skall ni kunna 
gifva bestämdt besked. Antagligen blir det tekniska högskolan, som 
Kung!. Maj:t i dylika fall kommer att vända sig till. och den 
har redan många förfrågningar från Kungl. Maj:t inne i likartade 
ärenden, icke minst i patentärenden. Äfven med bästa vilja kommer 
det att draga ut på tiden med svaret. Och när det är färdigt och 
kommer in till Kungl. Maj:t, så kan jag försäkra herrarna, att i 
departementet ligger eu hel massa saker, som af vederbörande anses 
förtjänta och i många fall äro förtjänta af lika snabb behandling, 
som vederbörande anse vara naturlig med frågor af denna beskaffenhet. 
Man kan icke behandla dessa frågor före alla andra, utan de måste 
behandlas i vanlig ordning, och denna ordning kan vara ganska 
långsam, det måste erkännas, huru mycket man än försöker att 
arbeta undan. Det kommer därför att dröja ganska länge, innan 
Kung! Maj:t kan gifva ett bestämdt svar, huruvida det föreliggande 
materialet varit tillräckligt för generaltullstyrelsen att i sin ordning 
gifva svar på frågan, och när svaret till sist kommer från Kungl. 
Maj:t, kommer det antagligen att lyda så: ingen ändring i general- 
tullstyrelsens beslut att vägra upplysning; ty det måste erkännas, 
att det ligger i sakens natur, att det är mycket svårt att ålägga 
en myndighet att ovillkorligen afgifva förklaring på grund af ett 
material, som denna myndighet förut förklarat vara otillräckligt för 
att kunna grunda en förklaring på. Så i allmänhet torde det nog 
blifva så, att det icke blir någon ändring. Hvad har man då vunnit? 
Kanske några månaders uppskof, innan man fått det fastslaget, att 
man icke på den vägen kunde få svar på frågan.

Skulle Kungl. Maj:t ålägga generaltullstyrelsen att på grund af 
det befintliga materialet svara, undras mig. huruvida det egentligen 
kan anses, att svaret blir så särdeles tillförlitligt och värdefullt. 
Det torde finnas anledning att betvifla det, och under sådana för
hållanden har man på den vägen hvarken kommit snabbt fram eller 
fått tillförlitlig uppgift, och det är de två hufvudsynpunkter som ligga 
till grund för förslaget. Jag kan för min del icke annat än finna det 
lämpligt och praktiskt att ordna saken så att, då generaltullstyrelsen 
förklarat sig icke kunna på grund af det föreliggande materialet 
gifva svar, så nöjer sig sökanden med det. Och sedan har han två 
vägar att gå: antingen kompletterar han handlingarna och går in 
ånyo till generaltullstyrelsen, som, om handlingarna då äro tillräck
liga, tager upp och besvarar frågan, eller också verkställer han en 
profimport af varan, som är i fråga, i stället för att komma med 
ritning eller beskrifning. Hvilken väg han än väljer, kommer han 
säkerligen snabbare till målet och får ett tillförlitligt utslag i saken.
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Det ar denna praktiska synpunkt på saken smil iöranledt Kung!. Wr/aUningt-
Maj:t. att i enlighet med generaltullstyrelsens hemställan och mot

, ' ’ --------- .»*~0 ----"" 1 -m“ö 1 «v/u
åt bevillningsutskottets ordförande afgifna reservationen, hvilken 
öfverensstämmer med Kung]. Maj:ts proposition.

Herr Hammarström: Då jag icke inom utskottet deltagit i slut
behandlingen af denna fråga, har jag icke att här försvara utskottets 
förslag, men emedan den lydelse, utskottet föreslagit för 4 $j, öfver
ensstämmer med tulltaxekommitténs förslag i denna del, skall jag 
anhålla att i korthet fä redogöra för den syn på saken, som inom 
kommittén gjorde sig gällande.

•lag ber emellertid att fä förutskicka den anmärkningen, att 
jag tror det vara skäligen likgiltigt, rent praktiskt sedt, om man 
för paragrafen i fråga väljer den ena eller andra lydelsen. Ty 
därest Riksdagen skulle bifalla utskottets förslag och besvärsrätten 
sålunda komma att stå öppen i de fall, meningsskiljaktigheten här 
egentligen afser, så blir det nog ytterligt sällan som eventuella 
besvär skulle kunna tänkas föranleda ändring i generaltullstyrelsens 
beslut, och detta just på grund af förhållanden, som herr statsrådet 
nyss berört. Men jag tror också att det blir ytterligt sällan om 
ens någonsin som vederbörande kan finna anledning att besvära sig 
öfver ett generaltullstyrelsens beslut, hvarigenom svar vägrats i 
sådant tall, där icke prof å varan företetts. Jag kan emellertid 
icke finna, att man har lätt att inskränka frågan om besvär öfver 
vägrad upplysning till fall, där denna förutsättning för vägran före
finnes. Det anfördes af herr statsrådet, att det endast vore i sådana 
tall generaltullstyrelsen skulle äga att taga under ompröfning, huru
vida den skulle afgifva äskadt svar eller icke. Ja, det är sant. 
men ser man på lydelsen af 2 §, framgår ju af den en särskild 
förutsättning för att svar obetingadt skall ges, nämligen att prof 
måste insändas i tillräckligt stor mängd, för att först och främst 
undersökning däraf må kunna äga rum, och för att sedermera åter
stoden af profvet må kunna fördelas till förvaring dels hos den 
frågande, dels hos generaltullstyrelsen, dels också hos den tullför
valtning, där införseln skall äga ruin. Det låter åtminstone tänka 
sig, att, i händelse profvet vore otillräckligt, styrelsen i stället för 
att infordra ytterligare prof helt enkelt kunde resolvera, att, som 
det ingifna profvet vore otillräckligt, kunde besked icke meddelas. 
Jag kan icke se annat än, att detta rent formellt sedt skulle kunna 
låta sig göra.

Hår man vidare till § 3, finner man, att under vissa förhållanden 
kan äskas, att den frågande ställer säkerhet för kostnaden för under
sökning eller inbetalar lämpligt förskott därå. Äfven i detta stad
gande, föreställer jag mig, skulle kunna ligga en möjlighet till att 
generaltullstyrelsens beslut komme att innebära en vägran att svara.

....... .. .......... .. iy.v«a, aw niagau wru vagiau rörande vara
upplysning icke tår hos Kung]. Maj:t föras. Och samma synpunkt tuilbehand- 
i frågan har ju inom utskottet omfattats af dess ordförande och en lin9- 
■ _ Forts.)
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(Forts/

Författnings- Xu torde man icke vara berättigad att utgå tran den förutsätt* 
förslag om rätt ninnen vare si°' i ena eller andra fallet en så formalistisk upp- 
nu upplysning f sku]le „8°a sjg gällande hos generaltullstyrelsen, att det
r0ZweiZdn kan vara af nöden att fasthålla vid besvärsrätt mot styrelsens 

ting. beslut; men författningar böra dock skrifvas äfven med tanke pa 
sådana möjligheter, som ganska antagligt icke komma att inträna.

Det förefaller mig, såsom jag nu antydt, som om den formu
lering Kungl. Maj:t gifvit förslaget i denna del icke vore fullt ut
tömmande. Nu kan val däremot icke göras någon egentlig anmärk
ning. Det behöfves ju i paragrafen stadgande endast angående de 
fall, där besvärsrätten afklippes, och för de fall, där sådant icke 
stadgas, är besvärsrätten naturligtvis kvar, men i kommitténs åt 
utskottets upptagna förslag är tydligt utsagdt både hvar besväis- 
rätten afklippes och hvar den står kvar, och i en författning, som 
så uteslutande skall användas af det praktiska lifvets män, är detta 
kanske icke utan en viss betydelse.

Kominer jag så till tulltaxekommitténs ställning till fiagan om 
inskränkning i besvärsrätten, så ber jag få erinra, att det ju äfven 
inom administrativjusticen är regel, att en rättssökande icke m- 
skränkes till att få sin rätt pröfvad endast i en instans, utan! regel 
har han besvärsrätt. Detta har också varit utgångspunkten töi 
kommittén, och kommittén har tillika ansett, att det bör vara 
synnerligen tungt vägande praktiska skäl för att denna besvär slätt 
skall afklipp as. Det är ju i den allmänna rättssäkerhetens intresse, 
att äfven sådana frågor som dessa få pröfvas i mer än en instans, 
och vidare tror jag, att för det ämbetsverk, som eventuellt skulle 
ha att säga både första och sista ordet i saken, det borde kännas 
mer angenämt, om i stället allmänheten kunde fa draga dess beslut 
under pröfning i högre instans. Åtminstone kali jag ej se saken 
annorlunda än att. om öfver hufvud taget denna myndighets beslut 
kunde vara föremål för olika bedömande, den i fall af besvärsrättens 
bibehållande borde stå alldeles fullkomligt fri från misstanke att
hafva förfarit egenmäktigt. . .

I afseende å befogenheten af undantag från den allmänna princip, 
som sålunda utgjorde utgångspunkten, ansåg kommittén, att rent 
praktiska skäl talade för att afklippa besvärsrätten, da fråga vore 
om att klaga mot svar, som lämnats att viss vara skulle sa ellei 
så tullbehandlas. Jag tror att för sådana fall besvärsrättens af
klippande har rätt stor betydelse, praktiskt sedt, nämligen för att 
icke besvärsmålen hos Kungl. Maj:t skola för mycket ökas, ty det 
är anledning antaga att besvären i sådana frågor skulle blifva lika 
talrika som i fråga om införda varors tullbehandling; och dessa 
senare äro, såsom i finansdepartementet nogsamt bekant är, icke 
fåtaliga och icke heller lätta att afgöra,. Ser man å andra sidan 
saken från allmänhetens synpunkt, torde icke heller med skäl kunna 
göras erinran däremot, att besvärsrätten i detta fall afklippes. tv 
om den frågande icke åtnöjes med afgifvet svar, bär han möjlighet 
att införa varan eller ett mindre prof dåra och far i vederbörlig 
ordning understa Hd t Kungl. Majrts afgörande, huruvida eu lägre
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tullsats än don i svaret angifva må anses vala tillämplig. Således 
i sak sker här icke något förnärmande af allmänhetens rätt. Något 
annorlunda ställer sig däremot saken om generaltullstyrelsen vägrar 
svara. Då gäller det frågan om tillgodonjutande eller icke af den 
rätt, som i nu föreslagna författning är allmänheten tillerkänd. lag 
tror. som sagd!, att det, rent praktiskt sedt, icke har stor betydelse, 
hvilkendera vägen man väljer, men jag håller före. att det principiellt 
riktiga innefattas i det förslag, som utskottet upptagit, liksom jag 
också tror, det icke är förenad! med någon praktisk olägenhet att 
upprätthålla besvärsrätten i detta fall, i motsats till det fall. som 
afses i paragrafens början- Jag har för min del obetingadt det för
troende till icke blott den nuvarande finansministern utan äfven 
kommande chefer för finansdepartementet att, om besvär öfver 
vägradt svar i tullbehandlingsfråga skulle föranleda sakens åter
remitterande till generaltullstyrelsen, så har det funnits fullt fog 
för en sådan åtgärd, och generaltullstyrelsen skall då säkerligen 
också komma ut med att gifva det begärda svaret. Då sålunda 
enligt mitt förmenande principiella skäl tala för utskottets förslag 
och de befarade praktiska olägenheterna af dess antagande synas 
mig försvinnande små, tillåter jag mig, herr grefve och talman, att 
yrka bifall till utskottets förslag.

Författa ingj- 
for.stag om rätt 
till upplysning 
rörande varors 

tull behand
ling.

11 "i t-.

Herr Cavalli: Den diskussion, som förts i frågan, härtill fullo 
ådagalagt, hvad saken gäller. Den gäller, huruvida man skall låta 
teorien och formalismen vara bestämmande, eller om man skall taga 
saken praktiskt. Den bevisföring, den siste ärade talaren nyss an
vände, må vara teoretiskt riktig, men då det är fråga om huru en 
upplysningsbyrå praktiskt skall fungera, så har den förste talaren, 
chefen för finansdepartementet tydligt visat, att det förslag, Kungl. 
Maj :t framlagt, är mer lämpligt än det, som kommer från utskottet. 
Ingen skada synes mig kunna följa af denna besvärsrätts borttagande. 
Vägrar generaltullstyrelsen i något fall att lämna begärd upplysning, 
så kan sökanden lätt undanröja skälet eller skälen för vägran genom 
att öka myckenheten af profver eller genom att lämna fullständigare 
beskrifning eller dylikt, som behöfves för upplysningars meddelande, 
och på sådant sätt får han svar hastigare än genom klagan hos 
Kungl. Maj:t. Vi hafva nog litet hvar en aning om orsaken till den 
af bevillningsutskottet vidtagna ändring, men jag tror. att de far
hågor, som ligga bakom, icke äro grundade. För min del yrkar jag 
därför bifall till Kungl. Maj:ts proposition oförändrad.

Herr Almgren: På samma gång jag uttalar min glädje, att 
denna inom affärsvärlden så länge efterlängtade fråga nu tycks närma 
sig sin lösning, skall jag bedja få yttra några ord om den ställning, 
jag antager, öfvervägande antalet köpmän intager i den fråga, som 
nu närmast föreligger. Jag anser för min del, att de skäl, som ut
talats af herr statsrådet och chefen för finansdepartementet, äro af 
den praktiska betydelse, att man bör bifalla Kungl. Maj ds förslag. 
Däremot tror jag. att hvad utskottet föreslagit skulle komma att
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inleda eu hel del köpmän i frestelse att öfverklaga generaltullstyrel
sens beslut och sålunda tillfoga sig själfva skada genom dröjsmål. 
De utvägar, som här blifvit anvisade, nämligen dels att inkomma 
med fullständigare utredning och dels att genom profimport vinna 
full visshet, förefalla mig i detta afseende vara fullt tillräckliga. 
Således tror jag att, från köpmannavärldens synpunkt sedt, man 
handlar bäst genom att bifalla hvad Ivungl. Maj:t föreslagit.

Herr Sjöcrona: Jag skall endast tillåta mig fästa uppmärk
samheten därpå, att den förändring bevillningsutskottets majoritet 
har föreslagit, är hvad jag skulle vilja säga tämligen otymplig. 
Ivungl. Maj:ts förslag i förevarande § upptager tvenne fall, då klagan 
icke må äga rum, i det första öfver meddelad upplysning i tull- 
behandlingsfråga; däröfver må klagan icke föras. Detta har utskottet 
godkänt. Det andra: då upplysning vägras, när »enligt hvad ofvan 
sägs, generaltullstyrelsen äger pröfva, huruvida upplysning må kunna 
meddelas, däröfver må ej heller klagan föras». Såsom chefen för 
finansdepartementet erinrat, oinhandlas här det fall, att materialet 
är sådant, att på grund däråt upplysningar ej kunna meddelas. Det 
synes mig sålunda vara fullt skäl för denna bestämmelse. Nu har 
utskottet helt enkelt i stället för denna andra punkt sagt: »Vägras 
sådan upplysning, däröfver må besvär anföras i den ordning, som 
är stadgad angående sökande af ändring i generaltullstyrelsens be
slut.» Detta är fullkomligt öfverflödigt. Det är en grundsats, som 
genomgår hela vår förvaltning, att man kan klaga öfver en myndig
hets beslut hos en högre, när icke uttryckligen är sagdt, att man 
icke får klaga. Och likaså är klart, att skall det klagas öfver 
generaltullstyrelsens beslut, såsom här föreslås, bör det ske i den 
ordning, som är föreskrifven för klagan öfver andra beslut af samma 
myndighet. Således, med den åsikt utskottet omfattar, hade det 
bort inskränka sig till, att helt enkelt stryka andra delen af 4 § 
enligt Kung!. Maj:ts förslag. Detta vill jag nu för min del icke för
orda utan anhåller jag, på grund af de skäl. som herr statsrådet och 
chefen för finansdepartementet samt ordföranden i bevillningsutskottet 
anförde, att få yrka bifall till Kung!. Maj:ts proposition i denna de!.

Herr Håkanson: Som man finner af betänkandet, har jag i 
i likhet med herr Hammarström icke varit närvarande vid slut
behandlingen af detta ärende, men under den förberedande behand
lingen på afdelningen har jag slutit mig till den uppfattning, som 
gjort sig gällande i utskottets hemställan, nämligen att sökanden 
skulle få rätt att öfverklaga generaltullstyrelsens beslut, därest be
gärd upplysning vägrats. Herr Hammarström har i dag framhållit de 
skäl. som föreligga för bifall till utskottets förslag. Han har ock 
särskild auktoritet i detta hänseende, då han tagit en så viktig del 
i ärendets förberedande behandling, att han varit ordförande i tull- 
taxekommittén. Jag tror emellertid, för min del, att bifall till Kung!. 
Maj:ts förslag eller reservationen skall hafva större räckvidd än man 
måhända för närvarande inser.
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En reservant tiar liemställt, att denna upplysningsbyrå skulle 
hafva vida mer ingående skyldigheter i afseende a upplysningars 
meddelande än nu är föreslaget i den kungl. propositionen, och ut
skottet delar alldeles tydligt reservantens uppfattning, i det ingen 
reserverat sig mot den speciella motivering till första paragrafen, 
som utskottet anfört. Utskottet säger: »Tulltaxekommittén har i 
detta afseende anfört, att de tullförfattningar, om hvilkas tillämp
ning det kunde blifva fråga att lämna bindande upplysning, vore 
gifvetvis tulltaxan och taratariffen. Enligt utskottets mening torde 
det ock ligga i sakens natur, att då det gäller att på officiell väg 
erhålla upplysning rörande tullbehandlingen af varor, afsedda att till 
riket införas, nyssnämnda författningar otvifvelaktigt äro de, som i 
främsta rummet kunna komma i fråga. Vid sidan af dessa författ
ningar finnas emellertid åtskilliga andra förordningar, hvilkas före
skrifter skola iakttagas vid införsel hit till riket af vissa slag af 
varor och hvilkas tillämpning åtminstone i vissa afseenden jämväl 
torde . ankomma på generaltullstyrelsen.» Såsom exempel nämnas 
här vissa förordningar, innefattande bestämmelser rörande import till 
riket af olika slag af djur m. fl. förordningar, med Indika en impor
terande kan komma i kontakt. Det kan icke vara mer än en mening 
därom, att för framtiden det icke vore välbetänkt att hafva en upp
lysningsbyrå med så inskränkt befattning, som det föreslås i före
liggande förslag, utan måste utvecklingen nödvändigt gå i den rikt
ning, som utskottet i denna del af motiveringen har anvisat. Blir 
det nu fastslaget, att på grund af vissa skäl. det skulle vägras rätt 
att öfverklaga ett generaltullstyrelsens beslut, kunde det lätt hända, 
att sådant för framtiden blefve bestående, att man således icke skulle 
äga att öfverklaga ett sådant beslut, där styrelsen vägrat lämna 
upplysningar rörande vissa andra författningar, som lägga hinder i 
vägen för införsel af varor. Detta vore ytterst beklagligt och kunde 
leda till stor förlust för vissa importörer.

Också en annan liten sak vill jag beröra, medan jag har ordet, 
nämligen vis å vis en annan de! af motiveringen. I andra stycket, 
sid. 2 heter det: »Det torde dock böra äfven från bevillningsutskottets 
sida uttryckligen fastslås, att en institution med ofvan angifna syfte
mål med all sannolikhet kommer att blifva till afsevärdt ga°n ej 
blott för den utländske exportören vid export hit till landet, "utan 
äfven och måhända ej minst för den svenske importören.» Det ser 
häraf ut, som om detta förslag voro framkommet först och främst 
till förmån för dem. som hit exportera varor; det kan väl aldrig 
vara meningen. Jag skall icke gorå något yrkande i afseende å 
denna passus af utskottets motivering, men vill ändå hafva påpekat 
det mindre egentliga i. att en sådan mening här influtit.

I öfrigt ber jag få yrka bifall till utskottets förslag i afseende 
å denna § 4.

Herr Ca valli: Endast några ord i anledning af den siste ärade 
talarens anförande. Han upplyste kammaren om att han icke varit 
med om slutbehandlingen af detta ärende i utskottet och af detta
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drog han den konsekvensen, att han borde här utöfva kritik af moti
veringen. Det är ju ett sätt; ett annat är att vara med i utskottet, 
så att man där kan vid slutbehandlingen öfva kritik.

Han öfvergick därefter till den reservation, som afgifvits be
träffande 1 §. Då denna sålunda blifvit berörd, kan jag icke under
låta att om densamma yttra mig. Det förslag, som framställts, 
afser att ålägga upplysningsbyrån upplysningsskyldighet i allt hvad 
som faller under generaltullstyrelsens domän, om jag så får uttrycka 
mig, således äfven angående de förordningar, med hvilkas tillämpning 
styrelsen icke direkt utan endast medelbart har att taga befattning. 
Kungl. Maj:t har i öfverensstämmelse med Riksdagens i fjol fram
ställda begäran föreslagit att inskränka byråns verksamhet till tull
taxan och taratariffen; nu vill reservanten, att byrån skall lämna 
upplysningar i fråga om tillämpning af förordningar, som afse att 
förhindra spridandet af kreaturssjukdomar in. m. Skulle ett sådant 
yrkande bifallas, så måste nog i upplysningsbyrån insättas en vete
rinär och möjligen äfven andra bisittare, som äga specialinsikter i 
hälsovårds- och dylika ärenden, och detta vore att väsentligen ut
vidga byråns verksamhetsområde.

Jag yrkar bifall till min reservation.

Öfver] äggningen förklarades härmed slutad, hvarefter proposi
tioner gjordes i enlighet med de i afseende å förevarande paragraf 
framställda yrkandena, först på godkännande af utskottets^ förslag 
samt vidare därpå att ifrågavarande paragraf skulle erhålla den 
lydelse Kungl. Maj:t föreslagit; och förklarades den senare proposi
tionen vara med öfvervägande ja besvarad.

Öfriga delar af utskottets förslag.

Godkändes.

Utskottets i betänkandet gjorda hemställan.

Förklarades besvarad genom kammarens beslut vid föredragning 
af förordningsförslaget.

Lördagen den 2 Mars.

Vid förnyad föredragning af lagutskottets den 27 nästlidna 
februari och den 1 innevarande mars bordlagda utlåtanden:

n:o 11. i anledning af väckt motion om upphäfvande af frälse
mäns och deras vederlikars rätt till särskild! forum i vissa mål, 

n:o 12, i anledning af Kungl. Majds proposition med förslag 
till lag angående aflösning af afgäld från afsöndrad lägenhet,

n:o 13, i anledning af väckt motion om skrifvelse till Konungen 
med begäran om framläggande af förslag till lagbestämmelser i fråga 
om äganderätten till allmänna vägar, äfvensom af
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samma utskotts den 26 och 27 nästlidne månad bordlagda ut
låtande n:o 10, i anledning af väckta motioner om ändring af 11 
kap. 38 S rättegångsbalken,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemställt.

Föredrogos och hänvisades till statsutskottet Kung!. Maj:ts denna 
dag atiämnade nådiga propositioner till Riksdagen:

l:o) i fråga om ändringar i och tillägg till nådiga förordningen 
den 22 juni 1883 angående en postsparbank för riket; och

2:o) angående ökning af lönefonden för rederinäringens under
stödjande.

Föredrogs och hänvisades till lagutskottet Kung!. Majds under 
sammanträdet atiämnade nådiga proposition till Riksdagen, med för
slag till lag om handräckning' för fordrans utfående.

Herr Sjöcrona afgaf en motion, n:o 49, i fråga om tillägg till 
Kungl. Majds förslag till lag angående stadsplan och tomtindelning. 

Denna motion blef på begäran bordlagd.

Justerades sju protokollsutdrag för denna dag.

På framställning af herr talmannen beslöts, att statsutskottets 
utlåtanden n:is 7 och 10 skulle sättas främst på föredragningslistan 
till nästa sammanträde; hvarjämte, likaledes på hemställan af herr 
talmannen, kammaren medgaf, att de anslag, som utfärdats till nu 
pågående sammanträdes fortsättande på aftonen, finge nedtagas.

Kammaren åtskildes kl. 3,io e. in.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.


